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AKTUÁLNÍ INFORMACE SPOV:
Lidečko a Tučín soutěží
o titul evropské vesnice 2010.
Domácí soutěž je v polovině

Trojice komisařů Evropské soutěže obnovy
vesnice 2010 navštívila obce Lidečko a Tučín.
Právě ty se pyšní titulem Vesnice roku z loň-
ského a předloňského ročníku soutěže a le-
tos se ucházejí o ocenění na celoevropské
úrovni. V letošním roce je mottem evropské
soutěže nová energie pro silnou spolu-
práci. Jedná se nejen o obnovitelné zdroje
energie, ale také o kvalitu života na vesnici
s důrazem na společná řešení, odpovědnost
obcí, rodinnou politiku a solidaritu.

Letošní roční domácí soutěže Vesnice roku
2010 je ve své polovině. Některé kraje již vy-
hlásily své letošní vítěze, v dalších regionech
komisaři dokončují své hodnotící cesty po
venkově. Poté nastane celostátní „souboj“.

Více informací na straně 2

ROZHOVOR: Troubky jsou letos
opět symbolem povodní.
Starosta hodnotí pomoc

Rozhovor s Mgr. Radkem Brázdou, který
je od roku 2005 starostou Troubek na Pře-
rovsku – vesnice, jejíž jméno se v poslední
době opět skloňovalo ve všech pádech, ves-
nice, která se stejně jako v roce 1997 stala
symbolem povodní, jež zasáhly v důsledku
vytrvalých srážek zejména Moravu.

„To, že zemědělci krajinu přetvořili do ta-
kové míry, že už není schopna pojímat tolik
je nezpochybnitelné. A jestliže teď křičí, že
se tady neudělala žádná protipovodňová
opatření, tak mají také svůj díl viny. Podíl vi-
ny má člověk. Ten přetváří krajinu k obrazu
svému a teď jde o to, jestli si vzpomene na
své předky, jestli bude ctít to, co oni tady
kdysi budovali a jak byli připraveni na vel-
kou vodu,“ říká.

Rozhovor si můžete přečíst na str. 7–11

TÉMA: Povodně způsobily
miliardové škody. Lidé i obce
volají po důraznějších opatřeních

Zhruba pětimiliardové škody způsobily
pole některých odhadů záplavy, které letos
v květnu a zčásti i v červnu postihly přede-
vším čtyři moravské kraje. Zatímco sčítání
konečných částek je již v krajích hotovo, ne-
bo je v konečné fázi, pro řadu lidí boj s ná-
sledky velké vody nekončí.

Mnozí lidé i po měsíci stále uklízejí či
opravují poničený majetek, čelí náletům ko-
márů a mnohdy také bojují za prosazení
protipovodňových opatření, na něž čekají
řadu let. Letošní velká voda totiž ukázala, že
některá místa nejsou před vodou o moc více
ochráněna než při ničivých povodních v ro-
ce 1997. Obyvatelé postižených míst poža-
dují větší důraz při prosazování protipovod-
ňových opatření.

Více informací na straně 4

TA R
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Obce Lidečko a Tučín soutěží
o titul evropské vesnice 2010

Trojice komisařů Evropské soutěže obno-
vy vesnice 2010 navštívila obce Lidečko a Tu-
čín. Právě ty se pyšní titulem Vesnice roku
z loňského a předloňského ročníku soutěže
a letos se ucházejí o ocenění na celoevrop-
ské úrovni.

V letošním roce je mottem evropské sou-
těže nová energie pro silnou spolupráci.
Jedná se nejen o obnovitelné zdroje ener-
gie, ale také o kvalitu života na vesnici s dů-
razem na společná řešení, odpovědnost ob-
cí, rodinnou politiku a solidaritu. Motto
upřednostňuje ty venkovské komunity, kte-
ré s novou energií v tomto i přeneseném
slova smyslu společnou aktivitou podstatně
posílily svůj ekonomický potenciál, ekolo-
gickou kvalitu a sociální soudržnost.

Soutěžící obce mohou získat tři prestižní
ocenění:

– Evropskou cenu (cena pro vítěze)
– Evropskou cenu obnovy vesnice za kom-

plexní trvale udržitelný rozvoj vesnice
v souladu s mottem soutěže

– Ocenění za vynikající výkony ve více ob-
lastech rozvoje vesnice
Slavnostní vyhlášení výsledků letošního

ročníku se uskuteční letos v září v rakouské
vesnici Sand in Taufers.

Evropská soutěž obnovy vesnice je vyhla-
šována jednou za dva roky už od roku 1990.
Česká republika do ní vysílá vítěze soutěže
Vesnice roku v Programu obnovy venkova,
kterou vyhlašuje Ministerstvo pro místní roz-
voj spolu se Spolkem pro obnovu venkova,
Svazem měst a obcí a Ministerstvem země-
dělství. Na první místa se v evropské soutě-
ži dosud českým vesnicím nepodařilo do-
sáhnout. Zdroj: www.mmr.cz

Hodnocení v Tučíně

Hodnotitelská komise v Lidečku

http://www.mmr.cz/
mailto:info@studiomatrix.cz
mailto:zpravodaj.spov@seznam.cz
mailto:marie.sulakova@seznam.cz
mailto:tomas.sulak@smarv.cz
www.spov.org
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V některých krajích již znají lidé svou vesnici roku. Hodnotitel-
ské komise již oznámily vítěze v krajích Jihomoravském, Pardubic-
kém, Středočeském a na Vysočině.

Ve Středočeském kraji zvítězily v krajském kole soutěže Vesnice
roku Ratměřice, které mají 250 obyvatel. Ve Středočeském kraji se
zapojilo do letošního 16. ročníku soutěže 27 obcí. Ratměřice leží
v jižní části benešovského okresu, přibližně 10 kilometrů od Votic.

Krajské kolo soutěže Vesnice roku v Pardubickém kraji vyhrála
malá obec Střemošice se zhruba 200 obyvateli. V Pardubickém kra-
ji se do soutěže přihlásilo 24 obcí.

Krajským vítězem soutěže Vesnice roku v Jihomoravském kraji se
stala obec Krásensko v okrese Vyškov, která má v současné době 440
obyvatel. V Jihomoravském kraji se do soutěže přihlásilo 22 obcí.

Také krajské kolo soutěže Vesnice roku na Vysočině má svého
vítěze. Stala se jím obec Vír se 724 obyvateli. V kraji Vysočina se
do soutěže přihlásilo 35 obcí.

Soutěž Vesnice roku pokračuje do konce června dalšími kraj-
skými koly. V hodnotitelských komisích zasedají zástupci všech vy-
hlašovatelů soutěže, tedy zástupci ministerstva pro místní rozvoj,
ministerstva zemědělství, Svazu měst a obcí ČR, Spolku pro obno-
vu venkova a dalších organizací.

Do letošního ročníku Vesnice roku se přihlásilo nejvíce obcí v his-
torii soutěže – celkem 357.

Více informací o soutěži najdete na webových stránkách
www.vesniceroku.cz. TSu / MMR

Některé kraje již znají svou Vesnici roku 2010

TÉMATEM PŘÍŠTÍHO ZPRAVODAJE, KTERÝ VYJDE
NA PŘELOMU ČERVENCE A SRPNA, BUDOU PRÁVĚ

KRAJSKÁ KOLA SOUTĚŽE VESNICE ROKU 2010.

SPOV a NS MAS budou společně vystavovat
na Zemi živitelce. Je nejvyšší čas k přihlášení

Spolek pro obnovu venkova a Národní síť MAS budou ve spo-
lupráci s ministerstvem zemědělství společně vystavovat na Zemi ži-
vitelce 2010.
• Prezentace MAS bude opět v pavilonu R1
• Kromě pavilonu R1 je pro naše vystavovatele určen také ven-

kovní prostor kolem R1, kde bude umístěno pódium pro kultur-
ní vystoupení, venkovská hospoda a jarmark regionálních vý-
robků. Pro regionální výrobce bude postaveno 10 až 15 stánků.

• MAS z Jižních Čech opět připraví kulturní vystoupení
• Tak jako loni, se uskuteční Večer venkova

Místní akční skupiny z celé země se mohou přihlásit u NS MAS
do 22. června 2010. NS MAS ČR nebude zajišťovat objednávku
vybavení stánků nábytkem. To musejí učinit MAS samostatně a for-
mulář odeslat na adresu výstaviště nejpozději do 25. 6. 2010.

Zápis do katalogu si bude každá MAS zajišťovat sama. Každý
stánek musí být zajištěn po celou dobu výstavy. V žádném přípa-
dě není možné pouze dodat poustr nebo letáky.

Kulturní program po dobu výstavy zajišťuje a organizuje paní Ji-
řina Karasová.

Z finančních důvodů není možné hradit vystoupení, dopravu
nebo ubytování pro prezentaci jednotlivých MAS. Pokud bude
chtít MAS prezentovat svoji skupinu, musí nést náklady sama.
Z organizačních důvodů je nutné se také domluvit s paní Kara-
sovou (606 349 724, lag.strakonicko@seznam.cz).

Venkovní plocha je určena pro ukázky řemesel, regionálních vý-
robků apod. Na volné, venkovní ploše bude postaveno 10 až 15
stejných stánků, které budou zdarma k dispozici pro Vaši prezen-
taci. Řemeslník také obdrží vystavovatelský průkaz. Řemeslník (re-
gionální výrobce) se musí postarat, aby stánek byl využitý po ce-
lou dobu trvání výstavy.

Z důvodu omezené kapacity je nutné se přihlásit co nejdříve.
Veškeré Vaše dotazy adresujte na e.hamplova@seznam.cz,

tel. 602 490 840.
Ing. Eva Hamplová, tajemnice NS MAS ČR

Vytavující jihočeská místní akční skupina LAG Chance in Nature a prezident Václav Klaus s manažerem MAS Regionu Poodří Oldři-
chem Usvaldem na Zemi živitelce 2009

mailto:e.hamplova@seznam.cz
mailto:lag.strakonicko@seznam.cz
www.vesniceroku.cz
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Zhruba pětimiliardové škody způsobily
pole některých odhadů záplavy, které letos
v květnu a zčásti i v červnu postihly přede-
vším čtyři moravské kraje. Zatímco sčítání
konečných částek je již v krajích hotovo, ne-
bo je v konečné fázi, pro řadu lidí boj s ná-
sledky velké vody nekončí. Mnozí lidé i po
měsíci stále uklízejí či opravují poničený ma-
jetek, čelí náletům komárů a mnohdy také
bojují za prosazení protipovodňových opa-
tření, na něž čekají řadu let. Letošní velká
voda totiž ukázala, že některá místa nejsou

před vodou o moc více ochráněna než při
ničivých povodních v roce 1997. Příkladem
za všechny může být obec Troubky na Pře-
rovsku, jejíž obyvatelé po 13 letech zažili
opět evakuaci a likvidaci následků řádění
přírodního živlu. Obdobně jako v roce 1997
se také vzedmula vlna solidarity, lidé posíla-
jí peníze na povodňová konta, pomoc při-
chází i z řady obcí a měst, soukromých firem
a podobně. Obyvatelé postižených míst ale
především požadují větší důraz při prosazo-
vání protipovodňových opatření.

Jarní povodně způsobily miliardové škody, lidé
volají po rychlých protipovodňových opatřeních
Hejtmani moravských krajů žádají v olomoucké
výzvě vládu k urychleným akcím proti povodním

SEVER MORAVY POTRÁPILY NEJEN
ZÁPLAVY, ALE I SESUVY PŮDY

Zřejmě největší škody způsobily záplavy
v Moravskoslezském kraji. Prvotní odhady
hovoří o škodách za zhruba 1,5 miliardy
korun, přesný údaj nebyl v době uzávěrky
Zpravodaje znám. Stav nebezpečí skončil
v regionu teprve 17. června. Nejprve byl vy-
hlášen 18. května pro 13 lokalit a jejich 141
obcí. Na konci května hejtman vyhlásil stav
nebezpečí pro dalších šest obcí s rozšířenou
působností a celkem 124 obcí. Kraj musí
poskytnout ministerstvu pro místní rozvoj
vyčíslení povodňových škod, které bude ob-
sahovat i odhad nákladů na sanaci sesuvů
půdy, jichž je nahlášeno zhruba 200. Nej-
rozsáhlejší z nich, na zalesněném svahu na
Jablunkovsku, zaujímá zhruba 35 hektarů.

Letošní povodně zasáhly region ve dvou
vlnách. Kvůli silným dešťům se hladiny zvý-
šily nejdříve v polovině května, a to hlavně
na Karvinsku, Frýdecko-Místecku a Ostrav-
sku. Podruhé lidé zápolili s vodou na počát-
ku června, záplavy postihly i Opavsko.

Také obyvatelé některých míst se zlobí,
že se stále nedočkali protipovodňových
opatření. Jejich výstavbu ale často brzdí
i neochota lidí prodat své pozemky. Povodí
Odry ročně investuje na ochranu proti vel-
ké vodě v průměru až 250 milionů ročně.
Například v Bohumíně firma od roku 1997
investovala více než 100 milionů korun.
„Tam, kde už opatření byla realizována, na-
příklad v městské části Šunychl, fungovala.

Foto: Michal Fanta
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Nová hráz tamní obyvatele ochránila před
mnohem většími škodami,“ potvrdila tisku
mluvčí radnice Lucie Balcarová.

Neochota prodat své pozemky bránila
podle vedení Povodí Odry výstavbě proti-
povodňových hrází například i v Petrovicích
u Karviné, které na výstavbu čekají už 16 let.

V OLOMOUCKÉM KRAJI PŘESÁHNOU
ŠKODY MILIARDU KORUN

Miliardovou hranici překročí i škody po
květnových záplavách v Olomouckém kraji,
kde povodně zasáhly 34 měst a obcí. Sou-
čet škod činí 1,02 miliardy korun. Tuto část-
ku kraji nahlásili starostové obcí s rozšířenou
působností, zástupci Povodí Moravy, Lesů
České republiky, Českých drah a další vlast-
níci. Nejvíce voda zasáhla do života obyva-
tel v obci Troubky, která se stala i symbolem
ničivých povodní v roce 1997.

„Převážná část škod byla způsobena na
Hranicku a Přerovsku, kde kraj v době záplav
vyhlásil stav nebezpečí. Ekonomové zjistili,
že tamní škody přesahují 958 milionů korun.
Zbývající částku tvoří součty za Lipensko,“
uvedl mluvčí kraje Ivo Heger. Voda napá-
chala škody také v Přerově, kde dočasně vy-
řadila z provozu tamní teplárnu, a v Kojetí-
ně, kde zaplavila některé části města.

Zastupitelé Olomouckého kraje rozdělili
koncem května postiženým obcím a dalším
organizacím 16,5 milionu korun. Nejvyšší
částku – 4,4 milionu korun – dostanou
Troubky, které voda zalila asi z 80 procent.
Většinu příspěvku tvoří státní dotace.

Právě na Přerovsku, které letos záplavy za-
sáhly nejvíce, se do protipovodňových opa-
tření investovalo minimálně. Obce a města si-

ce připravily nebo připravují menší projekty,
zásadní opatření včetně suchého poldru v Te-
plicích nad Bečvou ale stále chybějí. Podle
starostů dotčených obcí na dolním toku ře-
ky se tak situace může kdykoliv opakovat.
Projekt má podle odborníků stát několik mi-
liard korun, Povodí Moravy ale dosud nezís-
kalo pozemky, na nichž má být vybudován.
Podle mluvčí Povodí Moravy Evy Grodové
podnik oslovil 641 majitelů pozemků, polo-
vina z nich ale na dopisy, výzvy a urgence vů-
bec nereagovala.

K urychlenému řešení situace vládu na
svém olomouckém setkání 21. května vyzva-
li hejtmani čtyř moravských krajů v tzv. olo-
moucké výzvě. Po vládě, parlamentu a poli-
tických stranách žádají například legislativní
změny, které povedou ke zjednodušení vý-
stavby protipovodňových děl nebo zajišťová-
ní stabilního financování protipovodňové
ochrany v následujících letech. Hejtmani rov-
něž požádali o využití evropských peněz na li-
kvidaci škod č posílení financování složek in-
tegrovaného záchranného systému.

ZLÍNSKÝ KRAJ HLÁSÍ ŠKODY
ZA 872 MILIONŮ KORUN

Ve Zlínském kraji vyčíslili povodňové ško-
dy na 872 milionů korun, z toho 277 milio-
nů korun je na majetku státu, 103 milionů
korun na majetku Zlínského kraje, 300 mi-
lionů korun na majetku obcí, 136 milionů
korun na majetku firem a 56 milionů korun
na majetku fyzických osob. Hejtmanství po-
skytne 108 obcím v kraji účelové dotace na
odstranění následků povodňových škod
v souhrnné výši přesahující 22 milionů ko-
run. K tomu krajští zastupitelé schválili po-
skytnutí dotace 6,1 milionů korun Ředitel-
ství silnic Zlínského kraje na obnovu silnic
II. a III. třídy. Pro řešení přemnožení komárů
v povodněmi zasažených oblastech byl vy-
členěn 1 milion korun, z něhož byly okam-
žitě objednány práce spojené s likvidací ko-
márů ve výši 700 tisíc korun.

Květnové povodně způsobily škody na
majetku státu, kraje, obcí, fyzických i práv-
nických osob. Největší škody byly způsobeny
na majetku obcí ve správních obvodech obcí
ležících na toku Rožnovské a Vsetínské Beč-
vy a toku Moravy ve správních obvodech ob-
cí Kroměříž, Otrokovice a Uherské Hradiště.

„Po opadnutí vody a vysušení zdiva bu-
de postupně docházet k obnově rodinných
i bytových domů i průmyslových a firemních
areálů do původního stavu. Během povod-
ní jsme se snažili o maximální pomoc lidem
v zasažených oblastech, reagovali jsme na
požadavky jednotlivých obcí s rozšířenou
působností, aktivně spolupracovali se členy
integrovaného záchranného systému a ta-
ké koordinovali humanitární pomoc. Nyní
se po sčítání povodňových škod soustředí-
me na získání co největšího přísunu dotací
ze státního rozpočtu na opravu zničeného
majetku občanů, obcí i firem ve Zlínském
kraji,“ přiblížil hejtman Stanislav Mišák.

Pro pokrytí prvotních nákladů na nezbyt-
ná opatření přijatá v rámci řešení krizové si-
tuace vyčlenilo na žádost hejtmana Zlínské-
ho kraje Ministerství financí ČR částku 20
milionů korun. Druhé červnové povodně si
opět vyžádaly nasazení sil a prostředků pro
řešení krizových situací, tentokráte zejména
v obcích ležících v povodí řeky Moravy a je-
jich menších přítoků. Po těchto mimořád-
ných situacích se opět hejtman Zlínského
kraje obrátil s žádostí o finanční pomoc na
ministerstvo financí, které poskytlo na od-
stranění následků povodní dalších 8 milionů
korun. Na vzniklou situaci ve Zlínském kraji
solidárně reagovaly také ostatní kraje v ČR –
Ústecký kraj poskytl dar 600.000 korun,
Plzeňský kraj 500.000 korun a kraj Vysočina
daroval 250.000 korun.

PENÍZE UŽ ROZDĚLOVAL
I JIHOMORAVSKÝ KRAJ

Záplavy se nevyhnuly ani Jihomoravské-
mu kraji, v porovnání s ostatními moravský-
mi kraji tam ale budou škody zřejmě mini-
mální. Krajští zastupitelé tam 17. června
schválili soubor opatření souvisejících s květ-
novými a červnovými povodněmi.

„Chci poděkovat všem členům složek
Integrovaného záchranného systému Jiho-
moravského kraje. Pracovníkům povodňo-
vých komisí, kteří rozhodovali o mimořád-
ných opatřeních, jež bylo třeba učinit. Dob-
rá zpráva je, že nedošlo k zaplavení většího
osídleného území kraje. Byly sice postiženy
některé nemovitosti, ale nemuselo dojít
k plošné evakuaci obcí nebo měst jižní Mo-
ravy. Samostatnou epizodou byly přívalové
deště, které postihly zejména Slavkovsko
a město Slavkov u Brna,“ řekl hejtman Mi-
chal Hašek s tím, že seznam škod není ko-
nečný. „Počítáme s tím, že nadále bude po-
kračovat sčítání škod na majetku, přede-
vším majetku měst a obcí. Očekávám, že
i na budoucím zasedání zastupitelstva mů-
že být předložen materiál, který bude na-
vrhovat další finanční pomoc z rozpočtu
kraje,“ dodal hejtman.

Celkem 46.000 korun z rezervního fon-
du kraje obdrží města Hodonín, Veselí nad
Moravou a Lanžhot a obce Týnec, Tvrdoni-
ce a Rohatec na pořízení prostředků a ma-
teriálu nezbytného pro protipovodňová opa-
tření, související s povodněmi v týdnu od
17. do 23. května.

Dalších 6,759 milionů korun poskytne Ji-
homoravský kraj dvanácti městům a obcím
na úhradu úkonů spojených s technickými
opatřeními proti povodni a pořízením pro-
středků a materiálu nezbytného pro proti-
povodňová opatření po přívalových deštích
a následné povodni od 2. června. Dotaci po-
dle vyčíslených nákladů obdrží Bučovice,
Kyjov, Židlochovice, Veselí nad Moravou, Ho-
donín, Hustopeče, Mikulov, Boskovice, Blan-
sko, Nosislav, Hrušky a Slavkov u Brna. Po-
sledně jmenované město obdrží z rezervní-
ho fondu kraje navíc dalších 1,5 milionu
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korun v souvislosti s opakovanou povodní
v důsledku přívalových dešťů.

Zastupitelé schválili také poskytnutí do-
tací pro jednotky sborů dobrovolných hasi-
čů jednotlivých měst a obcí Jihomoravské-
ho kraje v celkovém objemu 32 milionů ko-
run. Dvanáct měst, městských částí a obcí,
obdrží po milionu korun na pořízení požár-
ní automobilové stříkačky. Dalších 185 ža-
datelů – měst a obcí Jihomoravského kraje
– dostane celkem 20 milionů korun na po-
řízení výstroje a výzbroje, čerpadel, elektro-
centrál a dalšího zařízení, ale i na opravy po-
žární techniky.

OBCE MOHOU ŽÁDAT O DOTACE STÁT

Vláda ČR v polovině června na svém za-
sedání schválila ministerstvu pro místní roz-
voj možnost použití dosud volných peněz
na povodňové škody z roku 2009 i na po-
vodně 2010. MMR má tak díky tomuto
opatření na rychlou finanční pomoc pro
současné povodňové škody k dispozici 320
milionů korun.

Celkem 300 milionů korun posílí pro-
gram Podpora bydlení, ze kterého je po-
skytována jednorázová dotace 30.000 ko-
run na obnovu základního vybavení do-
mácnosti. Obce mohou z tohoto programu
žádat také o dotaci až do výše 200.000 ko-
run na nákup a výstavbu dočasných ubyto-
vacích jednotek. K dispozici jsou i dotace na
výstavbu nájemních bytů za byty zničené ži-
velní pohromou, na ně mohou obce žádat
až jeden milion korun.

Na pomoc podle nařízení vlády 394 a 395
z roku 2002 bude určeno 20 milionů korun.
Jedná se o nevratný příspěvek 150.000 ko-
run domácnostem, na jejichž bydlení bylo v
důsledku povodně vydáno pravomocné roz-
hodnutí o odstranění stavby a také o dotaci
na úhradu nákladů spojených s demolicí po-
vodní zničeného bydlení. „Peníze na povod-
ňové škody z roku 2009 ještě nebyly zcela
vyčerpány. Proto jsme přesunuli část těchto
peněz na rychlou pomoc na současné po-
vodňové škody,“ uvedl ministr pro místní roz-
voj Rostislav Vondruška.

Kromě rychlé pomoci bude poté možné
požádat ministerstvo o peníze na krajský
a obecní majetek, který poničila povodeň.
Dotace na obnovu obecního a krajského
majetku postiženého živelní nebo jinou po-
hromou bude ale možné čerpat až poté, co
Vláda ČR schválí Strategii obnovy území vy-
braných krajů postižených záplavami a po-
vodněmi v květnu a červnu 2010. Více in-
formací o pomoci oblastem zasaženým po-
vodněmi jsou k dispozici na www.mmr.cz.

DLUHOPISY NA KRYTÍ ŠKOD
PO ZÁPLAVÁCH

Do měsíce by měly být k dispozici pení-
ze za dluhopisy na krytí škod po letošních
záplavách. Prezident Václav Klaus podepsal
počátkem června novelu o vydání povod-
ňových dluhopisů až do tří miliard korun.

Dluhopisy koupí Evropská investiční banka
(EIB), konkrétní rozdělení peněz projedná
vláda, aby byly rozděleny mezi příslušná mi-
nisterstva do měsíce od vyhlášení novely ve
Sbírce zákonů. „Prostředky budou čerpány
pouze na základě skutečné, zdůvodněné
a naléhavé potřeby, a to maximálně do výše
tří miliard korun,“ uvedl premiér Jan Fischer.

Vláda k návrhu na vydání dluhopisů vy-
užila zákon o dluhopisovém programu, kte-
rý byl přijat po záplavách v červnu a červen-
ci loňského roku. Zákon počítal s dluhopisy
ve výši až sedm miliard korun, nynější nove-
lou se celkový objem zvýší až na deset mili-
ard korun. Z částky za původní dluhopisy se
vyčerpaly pouze čtyři miliardy korun, podle
premiéra je ministerstvo financí je připrave-
no vyjednat s EIB možnost použití nevyčer-
paných prostředků z obligací na škody z loň-
ských povodní.

POMOC PŘIŠLA Z MNOHA STRAN

Češi a Moravané poslali na pomoc obě-
tem jen do konce května miliony korun. Na
místě působila vedle členů integrovaného zá-
chranného systému také řada humanitárních
organizací – například Český červený kříž,
Charita ČR, ADRA, Člověk v tísni a další.

Vlastní povodňové konto si například zří-
dily i Troubky. V rámci povodňové finanční
sbírky Charity ČR se ke konci května pod-
ařilo shromáždit zhruba pět milionů korun.
Finanční či věcné dary ale poskytovaly na-
příklad i obce, kraje a řada dalších. Na likvi-
daci škod se podíleli mnozí dobrovolníci, na
některých místech byl jejich zájem větší, než
kolik obec potřebovala.

Zpracovala maš

Možnosti, kam lze přispět
na povodňová konta:

Český červený kříž
Dárcovská SMS ve tvaru: DMS CCK na te-
lefonní číslo 87777. Cena DMS je 30,– Kč,
na konto ČČK bude připsáno 27,– Kč.
Povodňové konto: 222826/5500
variabilní symbol 222
Další informace na www.cervenykriz.eu

Charita ČR
Dárcovská SMS ve tvaru:
DMS POVODNE2010 na číslo 87777.
Cena DMS je 30,– Kč, na konto Charity
bude připsáno 27,– Kč.
Povodňové konto: 5015003434/5500
variabilní symbol 333
Další informace na www.charita.cz

Společnost Člověk v tísni
Dárcovská SMS ve tvaru:
DMS SOSPOVODNE na číslo 87777.
Cena DMS je 30,– Kč, na konto Člověka
v tísni bude připsáno 27,– Kč.
Povodňové konto: 72027202/0300
Další informace na www.clovekvtisni.cz

ADRA
Dárcovská SMS ve tvaru: DMS ADRA na
číslo 87777. Cena DMS je 30,– Kč, na
konto Adry bude připsáno 27,– Kč.
Povodňové konto: 40284028/0300
variabilní symbol 397
Další informace na www.adra.cz

Armáda spásy
Dárcovská SMS ve tvaru:
DMS ARMADASPASY na číslo 87777.
Cena DMS je 30,– Kč, na konto Armády
spásy bude připsáno 27,– Kč.
Povodňové konto: 475335533/0300
variabilní symbol 111
Další informace na www.armadaspasy.cz

Poskytnutou finanční částku lze jako dar
odečíst od základu daně z příjmu dle zá-
kona o dani z příjmu. Formuláře k vy-
plnění naleznete na jednotlivých webech
výše uvedených společností.

www.armadaspasy.cz
www.adra.cz
www.clovekvtisni.cz
www.charita.cz
www.cervenykriz.eu
www.mmr.cz


co mají dělat a rozdělily si úkoly. Významnou
roli sehrál samozřejmě hasičský záchranný
sbor, který činnosti humanitárních organiza-
cí koordinoval.

Pak přišla do Troubek druhá povod-
ňová vlna...

A to bylo mnohem horší. Po čtrnácti
dnech, kdy děláte od rána do večera, a sna-
žíte se odstraňovat ty následky, přijde vám
něco takového znovu. A jak už jste tak vy-
čerpaní, děláte i chyby. Tam už to zvládání
situací nebylo úplně ideální, proto možná

některé stížnosti lidí byly oprávněné. Ale to
snad ani jinak nejde. Psychika a celkové vy-
čerpání už nedovolí člověku uvažovat tak,
jako na počátku – prostě nemáte už sílu.
Naštěstí při druhé vlně hodně zapracovalo
Povodí Moravy se svou technikou a voda
neměla takovou sílu jako v první vlně. když
to dnes hodnotíme, myslíme si – nejen já -
že při druhé vlně, která měla o dvě stě prů-
točných kubíků méně, nemusela voda do
obce přijít. I hladina byla více jak o metr ní-
že, takže myslím, že to mohlo dopadnout
zhruba jako v roce 2006, kdy skončila ně-
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Mgr. Radek Brázda je od roku 2005
starostou Troubek na Přerovsku, vesni-
ce, jejíž jméno se v poslední době sklo-
ňovalo ve všech pádech, vesnice, která
se stejně jako v roce 1997 stala symbo-
lem povodní, jež zasáhly v důsledku
vytrvalých srážek území České republi-
ky. Osmatřicetiletý Radek Brázda má
čtyři děti, v Troubkách žije od narození,
do roku 1998 pracoval v okresním ar-
chívu v Henčlově, od té doby byl uvol-
něným místostarostou Troubek. Při po-
vodních v roce 1997 měl krátce po ško-
le. Letos byl už jako starosta hlavním
koordinátorem pomoci pro svou vesni-
ci. Ve volbách do Poslanecké sněmovny
nyní kandidoval za TOP 09 a získal
mnoho preferenčních hlasů. „Což přičí-
tám právě těm povodním. Myslím, že ji-
nak by o mně tolik lidí nevědělo,“ říká.

Troubky jsou letos opět symbolem
povodní, které zasáhly území České re-
publiky. Jak se to letos stalo...?

První vlna přišla v polovině května. Nikdo
nevěřil, že se voda opět dostane do vesnice.
S rokem 1997 se to ale přesto nedá srovná-
vat. Jak podle výšky hladiny, která byla od 50
až 60 centimetrů níže, a také, že voda ne-
vtrhla do obce naráz. Bylo to ve stejné době,
tedy v noci, bylo to později, kulminace se stá-
le posunovala, a my jsme si v jednu chvíli my-
sleli, že jsme z nejhoršího venku, ale v závě-
ru přišla voda z prostoru od přerovské čistír-
ny odpadních vod, kde je terén výš a než
voda stoupne, trvá to delší dobu. Když už se
tam voda dostane na výškovou vrstevnici,
tak potom tím terénem přímo letí. Ale ne-
bylo to tak rychlé jako v roce 1997, takže
jsme mohli lidi průběžně informovat o cel-
kové situaci a už od poledne, kdy byl vyhlá-
šen třetí stupeň povodňové aktivity, mohli li-
dé začít dělat nějaká opatření. V podstatě se
tady neutopilo žádné auto, všichni je stihli
odvézt do vyšších míst obce, většina lidí stih-
la zachránit i elektroniku a nějaký nábytek.
Ale jak kdy a jak kdo. Lidé, kteří nevěřili va-
rování, žádná opatření neudělali a byli na
tom pak podstatně hůře. Stejné to bylo
s evakuací. Zhruba od sedmé hodiny jsme vy-
hlásili evakuaci, byly přistavené autobusy,
a odezva byla velmi malá. Nakonec, když už
to začalo být drsnější, tak se zhruba 300 lidí
evakuovalo různým způsobem. Autobusy
i po vlastní ose k příbuzným i jinam, tento-
krát byla úniková cesta přes Tovačov. Tova-
čov nabídl ihned i pomoc a v deset hodin už
tam byli první lidé v evakuačním přístřeší
a pár dní tam vydrželi. Kromě města se o ně
staral i Český červený kříž. I v tom byl velký
rozdíl. Humanitární organizace hned věděly,

Lidé chtějí v Troubkách bydlet i nadále. Jen
chtějí vědět, jak to bude příště s povodněmi

Rozhovor s Radkem Brázdou, starostou Troubek
– obce, která se stala symbolem povodní

Radek Brázda – starosta obce Troubky na Přerovsku



kde v polích. Ale udělalo se nějaké provi-
zorní opatření, které tomu zabránilo. I když
pracovníci Povodí říkali, že se stroji zažili ně-
kolik chvil, kdy měli obavy, jestli to ta tech-
nika ještě udrží. Voda měla opravdu dost
velkou sílu – přes pět set kubíků se hodno-
tí jako desetiletá voda, to není nic malého.

Příčiny letošních povodní byly stejné
jako v roce 1997?

Základem byly stejně jako tehdy extrém-
ní srážky. Druhá věc je ta, že na Bečvě nej-
sou dodnes žádná protipovodňová opatře-
ní. A to nemluvím o plánovaném suchém
poldru v Teplicích, ten je jako stavba asi tím
nejdůležitějším technickým opatřením, kte-
ré je třeba udělat. Ale také to není všechno.
Já stále tvrdím, že s opatřeními je třeba za-
čít odshora. Například zastavit odlesňování.
Měl jsem tady studentku, která dělala ba-
kalářskou práci, říkala, jak dochází v Besky-
dech k odlesňování, navíc jsou to mono-
kultury smrkové, které nejsou schopné za-
držet tolik vody jako smíšené lesy. Takže
měly by se dělat přírodě blízká opatření. To,
že zemědělci krajinu přetvořili do takové
míry, že už není schopna pojímat tolik je
nezpochybnitelné. A jestliže teď křičí, že se
tady neudělala žádná protipovodňová opa-
tření, tak oni na tom mají také svůj díl viny.
Dříve zde byly nějaké meandry, zemědělci je
využívali na pole, zúrodňovali je. Jak říkám,
podíl viny na tom má člověk. Ten přetváří
krajinu k obrazu svému a teď jde ještě o to,
jestli si vzpomene na své předky, jestli bude
ctít to, co oni tady kdysi budovali a jak byli
připraveni na velkou vodu. Na druhou stra-
nu, faktem je, že takové velké vody ani na
začátku dvacátého století nebyly. Potom
někdy v 70., 80. letech tady pár povodní by-
lo, ale voda v obci ne. Když jsem se teď po
květnových povodních díval na stavidlo ve
směru na Dluhonice, žádný takový stav tam
zaznamenán nebyl, takže toto byla největ-
ší povodeň od roku 1997.

Jakých protipovodňových opatření
jste vy sám zastáncem? Spíše technic-
kých či přírodních?

Musí to být souhrn všeho. Nemohou to
být jen ta přírodě blízká ale i technická. Pro-
tože nikdo neví, jak se příroda zachová příš-
tě. Je jasné, že se nám přirozeně brání a po-
kud srážky budou zase takové extrémní,
pak jen ta přírodě blízká opatření nebudou
stačit. Proto je nezbytné vybudovat suchý
poldr v Teplicích, bude nutné udělat i další
opatření jako třeba nějaké lokální ohrázo-
vání naší obce a bude potřeba to řešit i ně-
kde jinde něčím jiným. To musí ale říct od-
borníci, nejen Povodí Moravy, ale i další or-
gány, občanská sdružení, která se k tomu
chtějí vyjádřit. Nemyslím si zároveň, že je
dobré, jak teď například mnohé ekologické
organizace brání vzácné živočichy a Povodí
Moravy nemůže ani vyčistit koryto řeky. Sa-
mozřejmě tím, že by se zvětšila kapacita,
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koryto by pojalo i více vody a povodeň by
hrozila méně. Ale musí se dát na misku vah,
jestli budeme chránit vzácné živočichy ane-
bo člověka a jeho majetek. Musí se to ně-
jak rozumně vyvážit, i když vím, že to není
jednoduché.

V minulém rozhovoru pro Zpravodaj
venkova řekl Jiří Krist, že se často se-
tkává u starostů i obyvatel venkova
s tím, že už dva roky po povodních za-
pomenou na to, že chtěli dělat nějaká
opatření a budují a opravují to, co je
v obci nejvíce vidět. Co si o tom myslí-
te? Platí to i v Troukách?

To je pravda, že se zapomíná. Ono to po-
tom je i tak, jak jsem to tady zažil. Lidé „ka-
menovali“ mně i povodňovou komisi, že
jsme to špatně dělali, zanedbali, dělali ně-
co úplně jiného. Je to ale otázka stanovení
priorit. Jestliže se tady v roce 97, 98 připra-
vil nějaký projekt protipovodňové ochrany
obce, který spočíval v lokálním ohrázování
vesnice, myslím, že ten projekt v té době
nebyl špatný, ale já osobně jsem nebyl pře-
svědčený o tom, že když obec leží na štěr-
kopíscích, voda se k nám nedostane třeba
pod hrázemi a neohrozí-li nás spodní voda.
Měl jsem obavu, že když budeme ohrázo-
vání kolem dokola, utopíme se nakonec v
rybníku. Nicméně dnes už nám odborníci
z Povodí Moravy dokážou ukázat výpočty a
řeknou, ano, vám hrozí něco takového, ale
zase jsou dnes takové technologie, které
dokážou ten průsak pod hrázemi dost pod-
statně omezit. Navíc spodní voda, pokud
vystoupá, vezme ji například kanalizace.
Takže dnes je tomu už zase trochu jinak.

Ale opravdu se zapomíná. Chcete obno-
vit obec. Snažíte se přitom řešit nějaká proti-
povodňová opatření, ale narážíte na to, že
pokud budete nositelem nějakých věcí jako
obec, narážíte na finanční problémy. Tenkrát

v 97. roce bylo součástí protipovodňových
opatření vybudovat kolem obce čistírnu od-
padních vod, která musela být nad úrovní
stoleté vody z roku 97. To se udělalo, zároveň
musela mít čistírna protipovodňová čerpadla,
aby dokázala z kanalizace odčerpávat vodu.
To se letos naprosto osvědčilo. Ta čistírna je
vybudovaná řádově za 38 milionů včetně
části kanalizačního sběrače. Letos se ukáza-
lo, že toto opatření funguje perfektně. Když
se k němu přidalo ještě velkokapacitní čer-
padlo od hasičů z Olomouce, z kanalizace se
voda odčerpala. Proto už dnes v obci není to-
lik vidět následky povodní. Ale kde měla obec
v 98. a 99. roce vzít dalších 45 milionů na
stavbu hrází? Takže nakonec se práce zasta-
vily. Proběhla zde i nějaká anketa, kde se lidé
většinou vyjádřili pro lokální ohrázování, v 99.
roce se to ale stoplo. Jednak kvůli financím,
protože tehdy ještě žádné dotační tituly ne-
byly, a pak také kvůli nesouhlasu některých
majitelů pozemků. Je to hodně těžké. V první
řadě je ale problém v tom, že by byla nosite-
lem těch opatření obec. Nejsme tak finančně
silní jako třeba Praha, abychom něco takové-
ho vybudovali. Přátelíme se s vesnicí Zálezlice
a se starostou se dobře znám, i oni musejí
postavit hráz. Osm let od povodní ji stále
nemají vybudovanou. Narazili na problémy
s vlastníkem. A ten má takové požadavky,
které oni nejsou schopni splnit. Ale peníze
mají, protože investorem bude jejich Povodí.
Takže pokud tuto investorskou roli převezme
instituce, která k tomu má finanční prostřed-
ky, navíc tomu rozumí, ví, co a jak, pohlídá si
všechny práce, tak je to samozřejmě úplně
o něčem jiném. Potom se můžeme bavit tře-
ba i o tom, že by obec převzala například udr-
žování těch hrází, nebo měla nějakou smlou-
vu od Povodí, které by bylo vlastníkem. V tu-
to chvíli je situace v naší obci taková, že
pokud se lokální ohrázování v nějaké upra-
vené verzi bude realizovat, přičemž si myslím,
že je to jediné opatření, které nás přímo v té-
to obci ochrání před velkými průtoky, tak po-
tom, bude-li investorem Povodí Moravy, jsme
někde úplně jinde. Povodí Moravy má dnes i
více možností, odkud může čerpat dotace.
Operační program Životní prostředí, státní
program ministerstva zemědělství, apod. My
bychom museli mít uzavřené nějaké smlouvy
s firmami, které by to za nás řešily, a teď je
otázka, kolik bychom získali. Pro nás by bylo
i deset procent na spoluúčasti nehorázně
mnoho. Představte si, že by takové ohrázo-
vání dnes přišlo třeba na 100 milionů a my
museli zaplatit deset procent ze svého... to by
musela být stoprocentní dotace a to nevím,
jestli je reálné. Takže jestliže je tady příslib od
Povodí Moravy, že by byli investorem oni, tak
ty finance jsou samozřejmě rozhodující.

Když jste hovořil o vlastnících pozem-
ků, kteří brání v protipovodňových opa-
třeních, jste zastáncem vyvlastňování?

Určitě ano. Pokud dojde ta situace tak
daleko, mělo by být ve veřejném zájmu vy-



Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.148 • 06/2010

vlastňování. Životy a majetky jsou přece
mnohem důležitější než pozemek jednoho
dvou vlastníků.

Spolupracujete na protipovodňových
opatřeních v rámci nějakého mikrore-
gionu s dalšími kolegy starosty, kteří
spravují obce v nějakém rizikovém úse-
ku jako vy?

Teď jsme se dali dohromady tři obce:
Troubky, Tovačov, Lobodice. Připravujeme
studii, která půjde do Operačního progra-
mu Životní prostředí. Je zaměřená spíše na
přírodě blízká opatření, ale i na další věci.
My všichni jsme kilometr od soutoku Bečvy
s Moravou. Nás tedy přirozeně ohrožuje
i Morava, protože pokud stoupne její hladi-
na, zastaví Bečvu a ta se samozřejmě začne
vracet. Máme propojení svodnicemi do Mo-
ravy, takže musíme hlídat i stavidla, aby se
nám přes svodnice nevracela voda do Trou-
bek. Takže i Morava nás ohrožuje, přestože
to riziko je menší než u Bečvy. Určitě vý-
znamnou roli zde sehraje také Přerov, který
má zpracovanou studii týkající se zkapacit-
nění řeky Bečvy někde v profilu teplárny až
po Henčlov. Nevím, co se z toho plánuje
udělat, vím jen, že ta studie vznikla a že tam
nějaká řešení také jsou. Ale jestli se nás to
dotkne pozitivně, to nedokážu říct.

Jak to vypadá s pomocí pro Troubky?
Tady v rohu vaší kanceláře vidím opře-
nou ceduli, kterou vám zrovna včera při-
vezli zástupci našich mistrů hokejistů, má
to být symbolický šek na milion dvě stě
tisíc... Co další pomoc? Je dostatečná?

Pomoc proudí pořád. V první fázi to byla
většinou materiální pomoc, přicházeli dob-
rovolníci, jak už jsem říkal, role humanitár-
ních organizací je nezastupitelná a úžasná.
Armáda spásy spolu s Adrou tady posílaly
dobrovolníky, armáda řešila i nějaké provi-
zorní ubytování, tyto dvě organizace si do-
kázaly veškerou činnost pohlídat, organizo-
vat. Ti lidé, kteří tady pracovali dobrovolně,
byli i pojištění, což bylo skvělé. Český červe-
ný kříž zde zajišťoval zdravotnickou a psy-
chologickou pomoc, protože pro mnoho li-
dí to bylo skutečně hodně náročné. Potom
zde působila s rozvážkami a další pomocí i
maltézská pomoc. Charita a Člověk v tísni
dělali terénní práci, zjišťovali u lidí co a jak,
vyplňovali s nimi dotazníky, podle kterých se
pak dalo zjistit, kdo byl jak postižený. To by-
la obrovská pomoc a dodnes s těmi organi-
zacemi spolupracujeme a připravujeme ně-
jaké projekty na obnovy zničeného. Myslím,
že i ty organizace si pochvalovaly spoluprá-
ci s obcí, hasiči i mezi sebou, jak se vzájem-
ně doplňovaly a jak se dokázaly domluvit,
rozdělit si úkoly. A druhá věc jsou peníze.
Ještě před vyhlášením sbírky jsme museli re-
agovat na to, že nám na běžný účet obce za-
čaly chodit peníze. Zřídili jsme proto speciál-
ní konto, kam nám přicházejí peníze od fy-
zických osob i velkých firem. Lidé posílají

nejrůznější částky. Pětiletá holčička poslala
padesát korun, velké firmy, obce nebo kraje
třeba statisíce. Větší dárci už směřují své da-
ry na konkrétní účel. Například na obnovu
školských zařízení apod. Pomoc stále při-
chází. Včera jsme tu měli tři mistry světa,
všichni věnovali deset procent z odměn, kte-
ré dostanou, na pomoc obci v duchu hesla
Sportovci sportovcům. Sportovní zařízení
byla také hodně poničená, něco uhradí po-
jistka, ale samozřejmě ne všechno, takže
jsme moc rádi za takovou pomoc. A tady se
sportuje skutečně velmi mnoho. TJ Sokol je
u nás hodně silný subjekt, má asi 450 členů
a sportoviště u nás využívají opravdu všich-
ni. Máme tady fotbalový, volejbalový, teni-
sový areál... takže je dobře, že se i těmto or-
ganizacím pomůže. Ta pomoc je určitě úžas-
ná. Budou i peníze na pomoc přímo lidem.
Samozřejmě to bude nějakým způsobem cí-
leno, ale zatím nedokážu říct, jaké dostanou
částky. Potom jsou další pomoci, kterých se
dostalo lidem, kteří měli zatopené domy.
Pracovnice z přerovské sociálky chodily pří-
mo do terénu, lidé, kteří měli vytopené skle-
py, kde měli kotel, nebo bojler, mohou do-
stat od státu třicetitisícovou dotaci. Samoz-
řejmě velkou roli hraje také to, jestli jsou lidé
pojištění. Pokud jsou, pak jsou na tom lépe
než ti nepojištění. Podle šetření mi vychází,
že zhruba 60 až 70 procent obyvatel bylo
pojištěných. Ten kdo měl navíc pojištěný ne-
jen dům, ale i domácnost, může použít mo-
derních metod, jakými je třeba vysoušení,
bude se moci dříve nastěhovat a bydlet.

Je to úžasné, že Troubkám přišla ta-
ková pomoc, já vám to samozřejmě
přeju. Určitě vám v tom hodně pomoh-
la média, Troubky jsou prostě jedno-
značně symbolem letošních povodní.
Nemyslíte si ale, že jsou kvůli Troubkám
někdy opomíjeny další vesnice, které
byly třeba postiženy podobně jako vy,
ale nemluví a nepíše se o nich tolik ja-
ko o Troubkách?

Když přišla první vlna v půli května, jasně
jsme se s humanitárními organizacemi do-
hodli, že pokud budou další místa, která vo-

da silně zasáhne – ať to pak bylo Bohumín-
sko, Karvinsko a další – tak ta pomoc i z tě-
chto organizací půjde tam. I my jsme potom
při druhé vlně část z našeho skladu přepos-
lali potřebnějším, takže několik aut odtud
odjíždělo i z našeho skladu. Co se týká fi-
nancí, to my nedokážeme ovlivnit. Je to ur-
čitě tím, že jsme mediální symbol povodní
a je to tady podruhé ve velkém. To je jasné.
Ale ty organizace si to dokážou vyhodnotit
a zatím nám vždy říkali, že i jinde jsou na
tom špatně, ale rozsah zaplavených ploch
na obytných územích byl jinde podstatně
menší než u nás. Takže tam jsou skutečně
některé domy na zbourání, což je horší, ale
tady je rozsah zaplaveného území mnohem
větší. 600 domů bylo pod vodou. Někdo
měl jen sklepy, někdo dvacet centimetrů
v domě, někdo metr vody. Humanitární or-
ganizace mně řekly, že rozsah byl u nás nej-
větší a možná i proto tady proudí víc peněz
než do jiných obcí.

Mně překvapilo, jak jste říkal na za-
čátku, že někteří obyvatelé i po těch
zkušenostech z povodní v roce 97, ne-
chtěli uvěřit, odmítali evakuaci...

Mně to spíše mrzelo u těch starších lidí,
že nechtěli odcházet, chtěli zůstat doma.
Ale je tady velký rozdíl. Všichni víme, že no-
vé domy jsou postavené z pevných materi-
álů a ne z vepřovic, jako tomu bylo tehdy.
A většinou mají podkroví, takže se chtěli
přesunout tam a vydržet. Ale přesto mě to
u těch starších trochu mrzelo. Ale zároveň
jsem je chápal. Druhý den, kdy už byla v ob-
ci voda, se zhruba 200 lidí evakuovalo. A by-
li to převážně starší lidé nebo maminky
s dětmi. Moje manželka také zůstala s pěti
dětmi doma. Nám se to zastavilo na po-
sledním schodu a 18. května odpoledne za-
čala pomalu ustupovat...

Manželka nebo voda?
Samozřejmě voda (smích). Manželka vy-

držela.

My ženy jsme statečné. Co teď po po-
vodních říkají místní lidé? Zaznamená-
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váte třeba i takové ohlasy, že se chtějí
odstěhovat jinam? Anebo naopak mají
lidé zájem o bydlení v Troubkách? Jste
přece jen obec jinak v dobré lokalitě,
blízko města, je zde krásně...

To je pravda, jsme navíc blízko spojnice
na dálnici. Zájem o bydlení je tady stále vel-
ký. Před povodní zde firma dokončila loka-
litu pro stavbu 44 rodinných domů. Ta lo-
kalita je na vyvýšeném místě a i když se
tam voda dostala jako mezi prvními, tak jí
tam bylo poměrně málo. Ten zájem tady je
a lidé chtějí bydlet v Troubkách dál. Mož-
ná jsou ojedinělé případy, ale ve srovnání
s rokem 97 to je jako nic. Tehdy byl ten od-
liv větší.

Zřejmě ale lidé zároveň potřebují
vědět, jak to bude při příštích velkých
deštích? Jak to bude s protipovodňo-
vou ochranou atd. a potřebují i vědět,
že se něco uskuteční a že budou ochrá-
něni.

Přesně tak. Chystáme proto nějaké te-
rénní úpravy ve spolupráci s Povodím, a ješ-
tě dalšími subjekty, s místní občanskou in-
iciativou, která tady vznikla už dříve, snaží-
me se, aby tady nějaké opatření na menší
průtoky bylo. Zároveň se to snažíme řešit ve
dvou směrech. Troubky, Lobodice, Tovačov,
to budou ta přírodě blízká opatření a s Po-
vodím pak ohrázování obce. A jestli nako-
nec bude nebo nebude, to už bude hodně
záležet na lidech, k tomu se nejspíš bude
dělat i referendum. V poslední anketě to
nevyznělo úplně jednoznačně.

Nejhorší máte zřejmě za sebou (a to
musím honem zaklepat), když dnes při-
jede člověk do Troubek, vidí všude krás-
nou zeleň, upravené chodníky a říká si,
kde tady měli povodně? Samozřejmě je
vidět na domech, kam až mnohým sa-
hala voda a je tady spousta komárů, ve

své kanceláři máte stále připravenou
pláštěnku a vysoké boty, které jsou stá-
le ještě od bláta... Zkuste na závěr na-
šeho rozhovoru ještě shrnout, co vás
teď v nejbližší době ještě čeká?

Bylo tady spousta dobrovolníků, armáda,
sjely se rodiny a lidé pracovali, do čtrnácti
dnů bylo celkem uklizeno. Co nás čeká?
Spousta práce spojená s obnovou obce. Li-
dé potřebují slunečné počasí, aby opravili
své domy, potřebují vysoušet, aby mohli
opět bydlet. Pokud bude počasí slunečné
a léto příznivé, myslím, že za dva tři měsíce
budou domy obyvatelné. Obec pak čeká
především obnova školských zařízení. Škol-
ní jídelna a mateřská škola, nejdůležitější
objekty v obci, které je třeba od 1. září uvést
opět do provozu. Obnovu čekají sportoviš-
tě. Budeme se muset podílet také na men-
ších protipovodňových opatřeních a na těch
velkých také.

Neodpustím si ještě otázku – v kan-
celáři máte tři diplomy za úspěchy
v soutěži Vesnice roku, která je teď prá-
vě aktuální...

Z roku 2007 je to čestné uznání za roz-
víjení občanské pospolitosti v obci, rok po-
té to pak bylo za společenský život a pod-
poru lidové kultury a loni jsme dostali spe-
ciální finanční ocenění za dynamický rozvoj
a obnovu infrastruktury obce.

Jak to vidíte letos? Stačili jste se při-
hlásit?

Jsme samozřejmě přihlášení. Nevím. Bu-
deme mít ještě pracovní poradu, asi komi-
si pohostíme a přivítáme a řekneme, že na-
še účast je tentokrát jen symbolická. O tom
ale musí rozhodnout více lidí – spolky a li-
dé, kteří zde prezentují svou činnost. Takže
uvidíme.

Rozhovor vedla Marie Šuláková
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TROUBKY
Podle pověsti zapsa-

né v obecní kronice by-
ly Troubky založeny ko-
lonisty z původní osady
Člunek, která ležela na

ostrůvku obtékaném řekou Bečvou. Po-
něvadž se řeka často rozvodňovala, roz-
hodli se prý usídlit výše na břehu. Vedl je
prý svobodný pán Trúbek, podle něhož se
obec začala nazývat. První písemná zmín-
ka o obci pochází z roku 1348.

Obec byla v novodobé historii dvakrát
postižena povodněmi. Poprvé v červenci
1997, kdy bylo zničeno 150 domů a 9 li-
dí zemřelo. Jednalo se tak o nejhůře po-
stižené sídlo povodní. Podruhé byla obec
vyplavena letos v květnu, tato katastrofa
se naštěstí obešla bez obětí na životech.

www.wikipedie.cz

Boty u starosty Troubek

www.wikipedie.cz
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Obec Troubky na Přerovsku postihla v polovině května opět po
13 letech velká voda. Během noci byla situace dramatická – řeka
Bečva se 18. května vylila z koryta a zaplavila silnici z Přerova na
Prostějov a krátce po půl třetí ráno se přelila do ulic Troubek. No-
vé domky, které vznikly po ničivých povodních z roku 1997 mají
pevnější a vyšší základy a jsou postaveny z lepších materiálů, než
ty, které smetla voda v červenci 1997. Voda zaplavila Troubky mi-
mo jiné i proto, že komplex opatření proti povodním na Přerov-
sku stále ještě není vybudován. Troubky mohla zachránit stav-
ba teplického poldru, který měl být už dávno hotov a mohl nyněj-
šímu zatopení několika obcí zabránit. Nicméně dodnes se ani
nezačalo. Podle starosty Troubek Radka Brázdy zpoždění způsobil
problém s výkupem pozemků. Dvoutisícová obec je symbolem tra-
gických záplav z července 1997. Živel tehdy v Troubkách, z nichž
zbyly jen trosky, zabil devět obyvatel a srovnal se zemí více než po-
lovinu domů. Zbourat se nakonec muselo 335 stavení a o střechu
nad hlavou přišla polovina obyvatel. Škody se před třinácti lety vy-
šplhaly na 700 milionů korun. maš
Zdroj: http://respekt.ihned.cz/fotogalerie/c1-43703350-troubky-2010

Povodeň v Troubkách 2010
FOTOREPORTÁŽ: MATĚJ STRÁNSKÝ, RESPEKT.IHNED.CZ
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Trojkoalice profesních sdružení venkova oslovuje trojkoalici politických
stran budoucí vlády k jednání o budoucnosti financování samospráv, venko-
va a regionů: Tři profesní sdružení venkova – Spolek pro obnovu venkova
(SPOV), Sdružení místních samospráv (SMS) a Národní síť MAS (NS MAS) –
osloví nové poslance a novou vládu, aby důrazněji prosazovali rovnoprávnost
venkova a jeho rozvoj.

Spolek jednal o rozpočtovém určení daní,
výsledcích voleb i budoucí vizi venkova

Změna rozpočtu SPOV ČR na rok 2010

Příjmy 1.727.700,00 1.763.304,00
Členské příspěvky 1.127.700,00 1.238.598,00
Z toho:
Obce (695x1500) 1.042.500,00
Fyzické osoby (96x250) 24.000,00
Právnické osoby (34x1800) 61.200,00

Dotace z MMR ČR na mzdu tajemnice 200.000,00 0

SVR 2010 400.000,00 478.042,00
NS MAS ČR Zpravodaj (8 x 5833 Kč) 46.664,00

Výdaje 1.727.700,00 2.112.742,00
Krajské organizace 450.000,00 450.000,00
Běžné výdaje a služby 87.700,00 87.700,00
SVR 2010 400.000,00 478.042,00
Z toho:
Entente Florale 30.000,00 30.000,00
Zpravodaj + web 300.000,00 276.000,00
Tajemnice včetně pojištění 490.000,00 490.000,00
Spolupráce s ČKA – dotace MMR knihy 30 % 172.000,00
Spolupráce s univerzitami 5 x 5000 25.000,00
Má vlast 10.000,00
projekt „Vesničko má přestavovaná...“ 80.0000,00
Seal s.r.o. doplnění webu o schránku ČKA do výše 20.000,00;+
V. Jílková: náklady spojené s instalací schránky 24.000,00
Rozdíl – 349.438,00

Spolek dofinancuje částkou 80 tisíc Kč projekt „Vesničko má přestavovaná…“, který
řeší p. Kruml. Nositelem projektu je Obec Lužice. Projekt obdržel dotaci z MMR ČR ve
výši 175 tis. Kč.
Spolek schválil v souvislosti se vznikem nové rubriky na webu s názvem „Fórum archi-
tektury venkova“ 20 tisíc Kč na dofinancování prováděcích prací firmou Seal s.r.o. Jed-
ná o zavedení informativního systému ve spolupráci s Českou komorou architektů.
Spolek schválil také financování režijních nákladů paní Jílkové, která s Českou komo-
rou architektů vznik a doplňování schránky zajišťuje a to do výše 3000–4000 Kč.

KONTROLA ÚČETNICTVÍ
A ČLENSKÉ ZÁKLADNY

Místopředseda SPOV Radan Večerka in-
formoval v úvodu červnové schůze SPOV
v pražském Senátu o kontrole účetnictví za
období od 29. 10. 2009 do 24. 5. 2010, kte-
rou provedla revizní komise. Předsednictvo
SPOV tuto zprávu na závěr schválilo.

Spolek pro obnovu venkova je otevřenou
zájmovou nevládní a nestranickou organiza-
cí a účtuje od. 1. 1. 2005 v soustavě daňové
evidence (legislativně upravené zákonem
č.586/1992 Sb. ve znění novel, a to §7b zá-
kona.) Účetnictví vede tajemnice SPOV Ing.
Marcela Harnová. V soustavě daňové evi-
dence není vedena pokladna. Všechny plat-
by jsou vedeny přes banku.

Podle názoru komise jsou všechny infor-
mace ve všech významných ohledech v sou-
ladu s účetní uzávěrkou.

Byly zkontrolovány příjmy (vložné) a vý-
daje (náklady) na soutěž Vesnice roku 2010.
Příjem byl 478.042,00 Kč a náklady k 24. 5.
2010 činily 49.531 Kč (platba za školení
v Modré). Zůstatek je 428.511,00 Kč.

Revizní komise projednala návrh změny
rozpočtu vyplývající z příslibu projednaného
na prosincové Valné hromadě Spolku na do-
financování knih „Venkovské stavby“ a „Kra-
jina a veřejné prostranství“. Projekt byl pře-
dložen Obcí Třanovice a Mikroregionem
Podblanicko na MMR ČR a obdržel dotaci
z Programu obnovy venkova MMR. Komise
doporučuje dofinancovat 172.000 Kč.

Revizní komise projednala žádost pana
Krumla o finanční podporu projektu „Ves-
ničko má přestavovaná….“ ve výši 80 tis. Kč.

Revizní komise překontrolovala zápis v da-
ňové evidenci vedené v peněžním deníku,
příjmy a výdaje peněžních prostředků na úč-
tech u banky včetně zůstatků, faktury přija-
té, faktury vydané, podrobné vedení jednot-
livých výdajů akcí, kontrolu prvotních dokla-
dů, příkazy do peněžního ústavu a výpisy
z peněžního ústavu.

Revizní komise SPOV provedla kontrolu
seznamů členů SPOV a evidence členských
příspěvků. K datu 24. 5. 2010 bylo celkem
860 členů (25. 1. 2010 – 841) z toho 717
obcí a 143 jednotlivců a právnických osob).

Na účtu SPOV České Spořitelny k 18. 5.
2010 je 4.317.027,78 Kč, z toho členské
příspěvky činí:1.238.598,00 Kč, z toho vlož-
né na soutěž vesnice roku 478.042,00 Kč.
Do SVR 2010 je celkem zapojeno 356 obcí
s počtem 239 299 obyvatel.

Revizní komise neshledala žádné nedos-
tatky v soustavě daňové evidence, která je
vedena pečlivě, svědomitě a zodpovědně
Ing. Marcelou Harnovou.

SPOV rekapituloval své finance a podpořil nové
projekty spolupráce s architekty a univerzitami

ROZDĚLENÍ ČLENŮ V 13 KRAJSKÝCH
SPOLCÍCH:

Počet členů čerpání v Kč
1. Jihočeský kraj 74 0
2. Jihomoravský kraj 107 3.718,00
3. Karlovarský kraj 17 7.480,00
4. Královéhradecký kraj 58 0
5. Liberecký kraj 24 0

6. Moravskoslezský kraj 105 0
7. Olomoucký kraj 117 0
8. Pardubický 44 0
9. Plzeňský kraj 55 32.420,00

10. Vysočina 47 0
11. Zlínský kraj 60 2100,00
12. Ústecký 63 0
13. Středočeský+Pražský 67 +14 0
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Spolek rekapituloval své aktivity
k RUD. Záměry Sdružení místních
samospráv prezentoval předseda

Hlavním tématem červnového spolku bylo rozpočtové určení da-
ní a další postup v této věci. V diskusi mj. zaznělo:

Ing. Bartoněk (SMS): Sdružení místních samospráv ČR je za-
měřeno více na financování obcí a na rozpočtové určení daní.
V loňském roce ministerstvo financí uzavřelo jednání k novému
RUD. Důvodem byl nesoulad v názorech mezi SMO ČR a SMS ČR.
Spolek inicioval několik jednání k zajištění souladu a odstranění kri-
zových bodů. Na jednáních v Kyjově bylo dohodnuto, že se bude
vycházet ze zpracované analýzy. Dále bude zpracována analýza,
které dotace je možno úplně zrušit a získané finance rozpustit do
navýšení rozpočtového určení daní. První pracovní schůzka na MF
ČR měla stanovené pracovní téma – daň nemovitostí, proto bylo
požádáno o doplnění programu o nový zákon RUD. Za SMO ČR
aktivně vystupoval pan Jiránek – primátor města Kladna, který se
předchozích pracovních schůzek nezúčastnil. Jeho návrhy za SMO
ČR byly překvapivé – začlenění do stávajícího zákona RUD – krité-
rium počtu žáků ve školách, zrušení nenárokových dotací a jejich
přesun do RUD s tím, že by finance měly být přerozděleny městům
nad 10. tisíc obyvatel a úplně nový návrh, že by Praha měla být vy-
členěna z RUD a financována samostatně. Návrhy byly nepřijatel-
né. Závěr: znovu jednat se SMO.

Mgr. Kavala – SMO předložilo to, na čem se na opakovaných
jednáních nedohodli. Zřejmě je potřeba zvážit, zda nechat SMO ať
jedná samo a Spolek bude jednat společně se SMS. Vystoupení pri-
mátora Kladna na jednání s MF ČR bylo přesně o tom, co se v Ky-
jově nedohodlo. Během prázdnin je nutno se dohodnout na dal-
ším postupu. Je nutno zajistit důvěryhodnost na jednání. Bude mu-
set být dohodnuto více zástupců Spolku k zajištění bezprostřední
zastupitelnosti na jednání s MF ČR. Možná by bylo dobré do no-
vého programového prohlášení vlády již zapracovat RUD.

Ing. Bartoněk požádal, aby se jednání za Spolek účastnilo více
lidí. Když pan předseda nemůže přijet, bude se jednání účastnit dal-
ší informovaný člověk. Potřebují fundovaného partnera. Je nutno
zvážit, zda nezvolit při projednávání podporu politického partnera.

V SMS se chtějí dohodnout o zařazení problematiky venkova do
nového programového prohlášení vlády – definice vztahů samo-
správy, RUD, financování přenesené působnosti, vyjasnit kompe-
tenční vztahy ministerstev v rámci samosprávy pro malé obce – do-
tace, definování kompetencí mezi kraji a obcemi – rozdělení do-
tací je mnohde nespravedlivé, revize nenárokových dotací atd.

Pan Rampas – doporučil zapracovat do vládních a resortních
dokumentů rovnoprávné postavení venkova ve státě – např. by-
tová politika, investiční pobídky, zaměstnanost

Mgr. Kavala – s venkovem to vypadá velmi špatně po roce
2014 – Evropa vnímá lepší využití financí ve městech. Další pod-
pora má jít pouze do čisté zemědělské výroby. Rovnoprávné pos-
tavení venkova je pro budoucnost velmi důležité.

JUDr. Večerka – Petice proti diskriminaci přijatá Senátem PČR
je platná a je potřeba se o ni opřít. Doporučil jednat s poslanci.

Ing. arch. Florian – Musíme chtít prosazení RUD. S RUD souvisí
i omezení dotací. SMS má mandát k jednání o zrušení dotací. Do-
poručil dát stejně silný mandát pro zástupce SPOV.

Dr. Peša – Je nutno se zamyslet nad existencí polistopadové sa-
mosprávy. Obce měly malý podíl cca 20% rozpočtového určení da-
ní. Přidělené finance nekryly potřeby obcí. Byly tak otevřeny do-
tační možnosti. Dotace řešily investiční dluhy společnosti z před-
chozích období. Rozpočtové určení daní bude muset akcentovat
rovnoměrný rozvoj sídel. Zrušení dotací bude pro obce, které do-
sud žádnou dotaci nezískaly, velmi problematické. Je potřeba se
podívat také na to, že dnes jsou jak kraje, tak ministerstva v pro-
storu vidět hlavně přes rozdělované dotace.

Mgr. Kavala – po jednání s Asociací krajů ČR panem Haškem
je ze strany krajů zájem řešit rozpočtové určení. Po otevření vějíře
všech okruhů jednání, budou postupně jednotlivé řešeny.

Bc. Tomiczek – zúčastnil se konference zaměřené na dotování ven-
kova PRV, kde na toto poslední období zůstalo již jen cca 160 mil. Kč
na celou republiku. V ROP na kraji zůstalo cca 140 mil. Kč a zaznělo,
že příští plánovací období se zaměří na místa tzn. města, které eko-

Místopředseda SPOV Radan Večerka popřál Eduardovi Kavalovi k ži-
votnímu jubileu

Předseda Sdružení místních samospráv Josef Bartoněk
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nomicky dotace více zhodnotí. Říkají, že venkov dotace nezhodnocu-
je. Je nutno na tyto skutečnosti poslance upozornit.

Bc. Winter – nabídl spolupráci s NS MAS ČR – venkov je jejich
prioritou.

Ing. Peterka – rozšířit oslovení poslanců o zaúkolování jed-
notlivých krajských organizací přímo v krajích. Je zde mnoho no-
vých poslanců. Doporučil doplnění o zpětnou informaci – s kým
v kraji jednali a jaký měl příslušný poslanec názor.

Spolek pověřil účastí na jednání vedení SMS v Jihlavě dne 4. 6.
2010 p. Wintera.

Spolek osloví jednotlivé strany. Spolek schvaluje vznesení poža-
davku zapracování problematiky venkova a zpracování nového zá-
kona o RUD do programového prohlášení vlády. Základem poža-
davku bude Petice proti diskriminaci venkova přijatá Senátem PČR.
Zajistí: Mgr. Kavala, Ing. Bartoněk, Bc. Winter, Ing. Kovář, Bc. Ram-
pas, JUDr. Večerka.

VIZE Venkova po roce 2013:
Venkov na pozadí diskuse
o budoucnosti zemědělství?

Jednání Spolku se zúčastnila Ing. Krochová z Ministerstva země-
dělství ČR, která seznámila přítomné se strategickým dokumentem
ministerstva zemědělství – Vize českého zemědělství po roce 2010.
Tato vize byla připravena Skupinou pro strategické otázky v země-
dělství, do které byly zapojeny odborné útvary ministerstva země-
dělství, široký okruh nevládních organizací, akademická sféra a před-
stavitelé regionů. Vize jsou zatím spíše obecného rázu a dotýkají se
oblasti rozvoj venkova okrajově, nicméně jsou dobrým podkladem
pro navržení konkrétních nástrojů a opatření k rozvoji venkova.

Vize:
• Podporovat prioritu udržitelného rozvoje venkova jako nedílné

součásti SZP
• Definovat úlohu venkova se všemi vazbami na národní hospodářství
• Vyjasnit na národní úrovni kompetence v oblasti rozvoje venkova
• Dosáhnout účinnější koordinace politiky rozvoje venkova s os-

tatními politikami
• Posilovat konkurenceschopnost zemědělství a navazujících sektorů
• Posilovat příznivé podmínky pro podnikání a obecně pro širší

spektrum aktivit na venkově
• Zvýšit přitažlivost venkovských oblastí zajištěním lepší občanské

vybavenosti na venkově.
• Směřovat podnikání ke zvyšování přidané hodnoty k surovině,

zlepšování kvality výrobků a modernizaci podniků
• Přizpůsobit výrobní postupy podmínkám klimatických změn
• Zajistit nezbytnou podporu veřejných statků (péče o krajinu, za-

chování biodiverzity, ochrana zemědělské půdy před erozí, udržo-
vání vysoké kvality a dostupnosti vody a půdy, zvládání změn kli-
matu, kvality vzduchu, opatření vedoucí k zabránění povodní atd.)

• Umožnit subjektům působícím v oblasti rozvoje venkova parti-
cipovat na rozhodování a cílení podpor do venkovských regionů
(iniciativa LEADER).

Realizace jednotlivých vizí je samozřejmě dlouhodobou záležitostí
a vyžádá si konkrétní strategie a opatření. Skupinou pro strategické
otázky v zemědělství byly navrženy v oblasti rozvoje venkova násle-
dující nástroje pro dosažení stanovených vizí:
• Provést analýzu aktuálního stavu, potřeb a disponibilních zdro-

jů a přezkoumat dosavadní postupy a výsledky politiky rozvoje
venkova.

• Řešit gesci za rozvoj venkova.
• Pokračovat v podpoře konkurenceschopnosti zemědělství a na-

vazujících sektorů.
• Pokračovat a dále rozvíjet příznivé podmínky pro podnikání na

venkově a obecně pro širší spektrum aktivit na venkov.
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• Pokračovat v podpoře zlepšení občanské vybavenosti na ven-
kově, základní infrastruktury i nabídky služeb.

• Podporovat podnikatelské aktivity vedoucí ke zvyšování přida-
né hodnoty k surovině, zlepšování kvality výrobků a moderni-
zaci podniků.

• Posílit podporu přispívající k řešení klimatických změn.
• Identifikovat nezbytné kroky k zajištění veřejných statků a sta-

novit základní podmínky k jejich nezbytné podpoře.
• Zachovat a dále rozvíjet aktivní zapojení subjektů na venkově

do politiky rozvoje venkova (iniciativa LEADER).

Debata nejenom k rozvoji venkova, ale celkově k budoucnosti
SZP, je velmi „živá“ nejenom na národní úrovni, ale i na úrovni Ev-
ropské komise. Evropská komise proto na svých stránkách otevřela
veřejnou debatu k budoucnosti SZP.

http://ec.europa.eu/agriculture/cap-post-2013/debate/index_cs.htm

Nejvíce zajímají Evropskou komisi odpovědi na tyto otázky:
• Proč potřebujeme evropskou SZP?
• Co občané od zemědělství očekávají?
• Proč je nutné SZP reformovat?
• Jaké nástroje by měla budoucí SZP mít k dispozici?

Diskuse:
JUDr. Večerka – poděkoval za prezentaci, dotázal se na zá-

kladní cíle zpracované vize.
Ing. Krochová – jedná se o vize obecného charakteru, které

budou sloužit pro další jednání. Cílem je zlepšení podpory v ob-
lasti venkova, snížení administrace a možná i nastavení dotací po
roce 2013 a zformování nového programového dokumentu.

Bc. Winter – účast SPOV ČR i NS MAS ČR v komisi byla bohu-
žel řešena dodatečně po zjištění, že byla komise jednající o venko-
vu ustavena. Je nutno poděkovat panu řediteli Sekáčovi, který ope-
rativně nedostatek vyřešil přizváním obou organizací na jednání ko-
mise. Podněty Spolku i NS MA ČR byly do materiálu doplněny. Obě
organizace mají podepsánu dohodu o spolupráci s ministerstvem,
přesto jsme se účasti v komisi museli dovolávat dodatečně.

Ing. Bena – byl členem komise pro oblast zemědělství. Tento
materiál byl zadán v prosinci 2009 s tím, že pan ministr chce hoto-
vý výstup na konci května 2010. Materiál by měl být meziresortně
připomínkován a předložen na jednání vlády. Jedná se především
o oblasti zemědělské. Okrajově se dotýká např. potravinářství. V ko-
misi, která měla 11 pracovních skupin, byli zapojeni nejen pracov-
níci ministerstva, škol, ale i zástupci zemědělských stavovských insti-
tucí a další zástupci. Od doby ministra Zgarby nebyl žádný materiál
zpracován. Zpracování Vize 2004–2013 vnímá jako pozitivní.

Ing. arch. Florian – vize podrobně rozpracovává oblast země-
dělskou, z materiálu vyplývají především úkoly. Venkov je pojat vel-
mi rámcově. Nejsou zde stanoveni gestoři. Česká republika co se

Zuzana Krochová
z ministerstva zemědělství

František Winter,
předseda NS MAS

http://ec.europa.eu/agriculture/cap-post-2013/debate/index_cs.htm
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týče venkova se nestaví k žádnému evropskému směru a čeká, jak
to dopadne a to je škoda.

Bc. Winter – RUD byl doplněn do závěrů. MZe ČR by mělo
s venkovem více počítat.

Ing. Bartoněk – mezi jejich členy byl vznesen požadavek zpra-
cování analýzy, do jaké míry je venkov (samospráva) spjat se ze-
mědělstvím. Vnímají zemědělství jako samostatné podnikání – ja-
ko každé jiné. U nás máme trochu jiný vývoj – hodně se jedná o
nadregionální podniky, které zajistí na polích na jaře setbu, cca 2x
chemickou ochranu, sklizeň a na podzim orbu. Je pozitivní, že kra-
jina je udržovaná, ale spojení s vesnicí – se samosprávou s výko-
nem samostatné působnosti je prakticky nulové.

JUDr. Večerka – vnímá také problém, že nemáme jasno o vhod-
ném vývoji pro ČR. Dnešní jednání jeho názor jen prohloubilo.

Bc. Rampas – jednou oblastí je národní vize zemědělství, ale my
potřebujeme znát, co bude řešeno v příštím období v oblasti ven-
kova. Zajímá ho, co bude náš ministr zemědělství v oblasti venko-
va prosazovat na jednáních EU. To by mělo být jádrem VIZE. Do-
kument by se měl zabývat tím, co bude naše republika prosazo-
vat. Dokument by měl obsahovat i procenta podpory venkova.
Bude podpora pro venkov v příštím období (osa III) necelých 17%?
To je nutno do dokumentu zapracovat. Je nutná účast Spolku.

Bc. Tomiczek – sdělil svou zkušenost z práce v komisi SAPARD.
Pokud MZe ČR nepřevezme úlohu MMR ČR vůči venkovu, zůsta-
ne to stejné. Pokud bude situace pokračovat, je nutno jednat
o komplexním vrácení venkova pod MMR ČR.

Spolupráce Spolku s Karlovou
univerzitou: Stabilizace osídlení
venkova a rozvoj pracovního trhu

Předseda SPOV Eduard Kavala informoval o spolupráci s Karlo-
vou univerzitou. Na minulé schůzi byla předjednána spolupráce
s RNDr. Perlínem o možnosti spolupráce na konkrétním projektu.
Konzultace proběhla s JUDr. Večerkou. Níže uvedený projekt s žá-
dostí o podporu předkládá Karlova univerzita na MZe ČR. Partne-
rem projektu mimo Spolek je také ÚZEI.

RNDr. Perlín uvedl, že projekt je zpracován s názvem „Diverzi-
fikace zemědělských i nezemědělských činností na venkově jako
faktor stabilizace venkovského osídlení: multifunkční venkov jako
cesta stabilizace osídlení a rozvoje pracovního trhu“.

Všechny nezbytné administrativní podklady zajistila Ing. Harno-
vá. Jedná se o projekt spolupráce se samosprávami obcí, a pokud
bude schválen, bude čtyřletý. Konečná verze žádosti bude vyvěše-
na na náš web. Projekt bude hledat nástroje pro rozvoj pracovních
příležitostí na venkově.

Mezi cíle projektu patří:
– hodnocení potenciálu venkova v Česku
– hledání subjektů schopných budovat nové pracovní příležitosti
– hledání nástrojů jak podpořit uvedené subjekty ve venkovském

prostoru i v agrosektoru
Spolek byl osloven, aby pomohl vytipovat území, pomohl s ko-

munikací a samostatnou spoluprací na zpracování. Místopředseda
SPOV JUDr. Večerka bude zastupovat Spolek v projektu. Projekt má
trvání čtyři roky 2011–2014. Spolek bude uživatelem projektu. V pro-
jektu je počítáno se 100 tis. Kč/rok pro Spolek na cestovné a služby.
Předsednictvo Spolku schválilo účast v projektu, který bude předlo-
žen na Národní agenturu pro zemědělství a výzkum (NAZV).

SPOLEK PODPOŘÍ 5 PROJEKTŮ STUDENTSKÝCH PRACÍ

SPOV dohodl podpořit 5 projektů po 5000 Kč na podporu stu-
dentských prací, které se týkají obnovy a rozvoje venkova.

– Projekty České zemědělské univerzity v Praze:
– Faktory ovlivňující dobrovolné partnerství v rozvoji venkova

– Ing. Hana Balzerové
– Horizontální spolupráce venkovských obcí na Jihlavsku

– Ing. Lenka Písařicová
– Vysokoškolské obory zaměřené na veřejnou správu a regio-

nální rozvoj a uplatnění jejich absolventů ve veřejném sektoru
– Ing. Lenka Pancová

– Projekty Mendelovy univerzity v Brně:
– Bilanční analýza – agroturistika – nositel bude stanoven na

podzim
– Potenciál vítězů soutěže Vesnice roku v návaznosti na ces-

tovní ruch – nositel bude stanoven na podzim

Spolupráce Spolku s Asociací krajů

Předseda SPOV Eduard Kavala informoval, že 3. 4. 2010 bylo
podepsáno Memorandum o spolupráci mezi Spolkem a Asociací
krajů ČR. Byly zapracovány všechny naše doplnění. Memorandum
bude rozesláno na všechny krajské organizace a vyvěšeno na web.

V ROP je administrace vcelku stabilní. V poslední době vyvstaly
problémy se SZIF, kde jsou nastaveny podmínky tak, že i když ža-
datel udělá vše dle pokynů správně a pochybí úředník SZIF, přijde
žadatel o dotaci. Tento postup byl konzultován s Ústavem státu
a práva a bylo zjištěno, že není odvolání, protože takto nevýhodně
jsou nastaveny podmínky PRV, kde žadatel odpovídá za chyby ko-
hokoliv. Poděkoval NS MAS ČR a pracovníkům MZe ČR, že hledají
cesty řešení. Je nutné jednáním odstranit zatěžující administraci.

Další aktuální úkoly z červnové schůze:

Spolek pověřuje Ing. Harnovou zastupovat SPOV ČR při orga-
nizaci prezentace Spolku na výstavě Země živitelka 2010 a zastu-
povat SPOV ČR v celostátní komisi SVR 2010.

Spolek pověřuje senátora Žáka a J. Floriana pokračovat ve vy-
jednávání připomínek k novelizaci Stavebního zákona.

Spolek pověřuje předsedu Kavalu a místopředsedu Večerku
zpracováním a rozesláním dopisu o posílení prioritní osy 2 Venkov
v ROP na vedení ROP

Spolek pověřuje Mgr. Kavalu a JUDr. Večerku zastupovat Spolek
na jednáních pracovní skupiny na MZe ČR – venkov po roce 2013.

Na webových stránkách SPOV je nový prostup (rubrika), která
odkazuje na spolupráci s Českou komorou architektů. Spolek po-
věřil J. Floriana dopracováním a upřesněním činností spojených
s novým webovým vstupem ČKA na webu.

Spolek projednal utvoření komise pro rodinu. Gestorem bude
p. Tomiczek, předseda SPOV MSK.l

Vypracovat ve spolupráci s Českou komorou architektů podmín-
ky a formulář přihlášky soutěže Zlatá cihla (Rampas, Florian, Kruml)

Ze zápisu z jednání SPOV ČR dne 1. 6. 2010 upravil TSu

Tajemnice SPOV Marcela Harnová s předsedou SPOV Eduardem
Kavalou a místopředsedou Radanem Večerkou při projevu Radima
Perlína z Karlovy univerzity
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Venkovské obce Olomouckého kraje
se vzdělávaly v oblasti péče o dřeviny

Škola obnovy venkova Olomouckého kraje připravila pro ven-
kovské obce zajímavý seminář na téma „Péče o dřeviny v urbanizo-
vané krajině“. Uskutečnil se dne 27. 5. 2010 v Náměšti na Hané, kde
se účastníci dozvěděli jak teoretické základy, tak řadu praktických po-
stupů a principů včetně praktických ukázek rozpoznávání vitality
a poškození dřevin přímo v terénu – v zámeckém parku v Náměšti
na Hané. Lektory byli David Hora a Ladislav Kejha ze Společnosti pro
zahradní a krajinářskou tvorbu, zkušení certifikovaní arboristé.

Na semináři se probírala témata jako rozpoznání stromů ohro-
žujících provozní bezpečnost, stromy při výstavbě a investiční čin-
nosti, nové výsadby stromů –
správné technologie, a přede-
vším péče o stromy v praxi – ře-
zy a ošetření stromů. Účastnící
úroveň semináře hodnotili velmi
kladně a vyslovili potřebu koná-
ní podobných seminářů pro ob-
last péče o zeleň. Proto bude
Škola obnovy venkova Olo-
mouckého kraje v podobných
akcích i nadále pokračovat.

Ing. Jaroslav Brzák,
Škola obnovy venkova

olomouckého kraje
skola.venkov@seznam.cz

www.spovok.cz

S S P O V v k r a j í c h

Věra Škraňková:
Ve venkovské knihovně nesmí chybět
„správný venkovský knihovník“

Anketa hodnotících komisařů
v krajském kole soutěže
Vesnice roku (5. díl)

Věra Škraňková je dlouhá léta
metodičkou v Městské knihovně
Náchod v Královéhradeckém kraji.
Kromě toho má na starosti i regio-
nální funkce v knihovně. Ve funkci
hodnotící komisařky působí již od
roku 2001. Jak sama říká, ve správ-
né venkovské knihovně nesmí chy-
bět „správný venkovský knihovník“.
„Takový, co si přijde vybrat knihy
z výměnného souboru a už přesně ví, co komu půjčí, až si knihy při-
veze do knihovny. A protože v současné době už jen výpůjční čin-
nost nestačí, tak vymýšlí další aktivity“, uvedla v naší anketě.

1. Můj vztah k venkovu?
S venkovem jsem spjata dvěma způsoby. Pracovně – jezdím po

vesnických knihovnách již dlouhá léta – a ve svém volném čase, kdy
se uchyluji ke svému koníčku – turistice, lyžování a v neposlední řa-
dě v posledních dvaceti letech i skautování. Byli jsme s dětmi již
v mnoha obcích, poblíž kterých jsme měli tábor a vždy jsme se se-
tkali se vstřícným jednáním ze strany místních.

2. Jak má (podle mého názoru a mých zkušeností) vypadat
„správná venkovská knihovna“ – co tam nesmí chybět?
Ve správné venkovské knihovně nesmí chybět „správný venkov-

ský knihovník“. Takový, co si přijde vybrat knihy z výměnného sou-
boru a už přesně ví, co komu půjčí, až si knihy přiveze do knihovny.
A protože v současné době už jen výpůjční činnost nestačí, tak vy-
mýšlí další aktivity. V našem kraji se setkáváme s knihovníky, kteří
spolupracují se školou na projektovém vyučování, vedou čtenářské
kroužky, připravují pro děti výtvarné dílny, ale dokážou i přimět do-
spělé občany, aby se podíleli na přípravě vánoční nebo velikonoční
výstavy a předvedli svůj um ať výtvarný či kulinářský. Oprašují míst-
ní pověsti, podnikají za nimi i za historií obce výpravy s dětmi i s do-
spělými. Někteří už využívají i webové stránky a zadávají tam dětem
různé soutěžní úkoly. Spolupracují na přípravě propagačních mate-
riálů a dokazují, že jsou opravdu informačním centrem obce.

3. Mé zkušenosti se soutěží Vesnice roku – co se mí líbí, co
mne inspiruje a co mi naopak vadí či dokonce chybí?
Soutěž Vesnice roku mně velice rozšířila obzor. Začala jsem vi-

dět knihovny v souvislostech. V souvislostech s ostatním děním
v obci. A že se toho v soutěžících obcích děje skutečně hodně! Nej-
silnější pocit z této soutěže je pozitivní pohled na svět. V době, kdy
se ve sdělovacích prostředcích objevují více či méně negativní zprá-
vy, tady je vidět, že jsou ještě na světě lidé, kterým jde o dobrou
věc. Šikovní starostové se vzájemně inspirují, berou i připomínky od
komisařů a v dalších letech je vidět výsledek. Na kulturu se také ne-
zapomíná. Hraje se ochotnické divadlo (ve stodole, v hospodě…),
pro děti se připravují dětské dny, loučení s prázdninami. Víc než ve
městě se ctí lidové tradice. Dokumentace o tom je pečlivě vedena.
Některé kroniky by stálo za to vydat knižně. Nejcennější však je se-
tkávání s lidmi. A tak bych mohla v superlativech pokračovat.

Anketu připravuje Daniela Wimmerová

S S e r i á l

www.spovok.cz
mailto:skola.venkov@seznam.cz
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Národní síť jednala v Říčanech o vizi venkova
po roce 2013 a systému prvního hodnocení MAS

Výbor Národní sítě MAS za účasti dalších
aktérů venkova jednal 7. a 8. června v Ří-
čanech u Prahy o vizi venkova po roce 2013
a za přítomnosti zástupců ministerstva ze-
mědělství a centrály SZIFu o systému hod-
nocení místních akčních skupin.

Dvoudenní diskuse se vedla o vizi ven-
kova a úloze místních akčních skupin (jako
regionálních rozvojových agentur) po roce
2013, tedy po skončení současného pláno-
vacího období EU, Programu rozvoje ven-
kova a naplnění Strategických plánů Leader
– místních rozvojových strategií. Diskuse už
sice má své první výstupy, ale Národní síť
MAS je hodlá zveřejnit až po dalším kole
debaty, která se odehraje ve dnech 23. a
24. června v Královéhradeckém kraji.

Smyslem je, aby tyto vize sloužily nejen
jako podklad k národní diskusi pro budoucí
politiku venkova, ale i k formulování posto-
je LEADER-regionů na evropské platformě.
Národní síť MAS ČR se totiž stala řádným
členem ELARD (European LEADER Associa-
tion of Rural Development) a hodlá i na té-
to úrovni připomínkovat a tvořit dokumen-
ty politiky v letech 2014–2020.

Jasnější kontury už ovšem má systém
hodnocení MAS, který připravuje společně
NS MAS s MZe a SZIF a to ve velmi úzké

a partnerské spolupráci. Od poloviny čer-
vence do poloviny srpna budou hodnotitel-
ské komise objíždět všech 112 MAS, které
naplňují SPL. Čtyřčlenná komise bude pří-
mo v sídlech MAS zjišťovat, jak MASky jako
regionální agentury pro LEADER fungují, co
dělají a hodlá vytvořit jejich stupnici – tedy

označit MAS, které jsou vynikající, které
jsou dobré, které jsou lepší standard a ty,
které by se měly rozhodně zlepšit. Tyto in-
formace budou také důležité pro přidělení
tzv. bonusů pro 48 MAS, které uspěly
v první vlně IV. osy, aby bylo na základě je-
jich činnosti zhodnoceno, jak vysoké budou

Jednání pracovní skupiny NS MAS dne 7. června v sídle MAS Říčansko o VIZI venkova po roce 2013

Zasedání výboru NS MAS v Říčanech, 8. června
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– Administrativní schopnosti MAS (výzvy,
výběr, fiche, organizační struktura MAS)

– Naplňování cílů SPL – monitoring a eva-
luace

– Propagace a informování
– Další nové nástroje využívané k naplňo-

vání SPL/LEADER (integrace a rozvoj ak-
tivit MAS).
Hodnotících kritérií je přibližně 50 a pro

MAS budou znamenat především reflexi je-
jich dosavadních činností. Existují totiž různé
úrovně MAS – některé se věnují pouze ad-
ministraci IV. osy, kterou zvládají lépe nebo
hůře, jiné se zaměřují na dotační programy
v celém spektru a radí žadatelům na svém
území, některé MAS působí jako rozvojové
agentury a existují i MAS, které se stávají au-
toritami a hybateli regionálního rozvoje ve
svém území. (Určitou typologii MAS jsme
prezentovali ve ZV 5/2010 v příspěvku O. Če-
pelky na konferenci UNIVES v Olomouci.) Jak
tato první „maturitní zkouška“ pro MASky
dopadne, uvidíme za dva měsíce. Každopád-
ně to bude podnět a impulz pro zlepšení prá-
ce k hodnocení v roce příštím.

Tomáš Šulák,
člen TPSL za Olomoucký kraj,

MAS – Partnerství Moštěnka, o. s.
(Zdroj: účast a zápis z jednání 8. 6. v Ří-
čanech, účast na jednání 1. 6. na MZe)

Krajské sdružení NS MAS ČR v Olomouckém kraji jednalo
14. června v sídle Krajské agentury pro zemědělství a venkov zej-
ména o naplnění aktivit projektu „Propojování místních akcí roz-
voje venkova“, na který získalo podporu z PRV III.3.1. Vzdělávání
a informace. Sdružení již podepsalo dohodu se SZIF a nyní musí ce-
lý projekt předfinancovat, o čemž se vedla debata, jakým způso-
bem tak nejlépe učinit. Do akce je zapojeno celkem 7 MAS z 12,
které v OK naplňují SPL.

První akce se uskutečnila 19. června ve Starém Městě na semi-
náři „Nová zemědělská produkce“, kde se prezentovaly možnos-
ti projektů v III.1.1. a III.1.2. a poté následovala exkurze za projek-
ty do regionu.

Celá akce byla rámována koloritem místních Bioslavností 2010,
kterých se účastnily stovky lidí (viz foto). I když se akce konala až

na severu kraje a v sobotu, přijeli i zástupci MAS z Prostějovska
a Přerovska i se svými rodinami.

Další seminář spojený s exkurzí se uskuteční zřejmě 4. září v Roz-
vojovém partnerství Regionu Hranicko. Na pořadu bude seminář „No-
vé společenské akce“ (III.2.1.2b). Poté se KS NS MAS zúčastní 12. zá-
ří Krajských dožínek v Prostějově v rámci Celostátní sítě pro venkov.

Krajské sdružení diskutovalo v Olomouci i okolnosti hodnocení
MAS v polovině července, společnou prezentaci MAS OK na Zemi
živitelce v srpnu, František Winter prezentoval aktuální informace
z jednání NS MAS a Tomáš Šulák referoval o jednáních Tematické
pracovní skupiny Leader s MZe a NS MAS o pravidlech IV. osy na
rok 2011. Jednání byli přítomni zástupci KAZV a RO SZIF. TSu

Více informací a zápis z jednání najdete na:
http://www.mas-mostenka.cz/index.php?menu=11&article=412

mít alokace ve zbývajících letech naplňová-
ní svých leaderovských strategií. Výsledky
hodnocení 112 MAS budou zveřejněny na
Večeru venkova v rámci veletrhu Země živi-
telce 26. srpna v Českých Budějovicích. Po-

dobně jako soutěž Vesnice roku budou mít
i MASky svých TOP 10 regionů roku.

Hodnotící kritéria pro posuzování MAS si-
ce ještě doznají změn, ale už nyní je zřejmé,
že hodnotit se bude ve čtyřech okruzích:

Ředitelka ŘO PRV na MZe Kateřina Bělinová (před vlajkou EU), vedoucí metodiky CP SZIF
Kateřina Adamcová (vedle ní) a předseda NS MAS František Winter na jednání výboru NS
MAS v Říčanech, který projednával kritéria hodnocení 112 MAS

V Olomouckém kraji začal projekt „Propojování
místních akcí rozvoje venkova“ při Bioslavnostech

Bioslavnosti ve Starém Městě pod Sněžníkem 2010
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Ekumenická rada církví a Místní akční skupiny ČR
vyhlašují literární soutěž na téma:

Přání, básně, modlitby dlouhé max. 30 řádků
posílejte do 15.10. 2010, s heslem „Říp 2010“

na adresu MAS Říčansko, Olivova 224, 251 01 Říčany
nebo na mail: koordinator@ricansko.eu

· Literární díla budou zveřejněna na www.modlitbazadomov.cz
· Vylosované příspěvky zazní při slavnosti v přímém přenosu ČT2

„Modlitba za domov“ 28.10.2010 v Krabčicích (pod Řípem).
· Každý autor na místě bude odměněn!

Psát můžete samostatně, ale také jako rodinné týmy, církevní
společenství, pracovní kolektivy, sdružení apod. Práce můžete
doprovodit grafikou či tématicky zaměřenou ilustrací.

Všechny práce musí být opatřeny jménem a příjmením autora, jeho
věkem, adresou a názvem díla, případným komentářem a dalšími údaji.

Přání, modlitby a básně mohou být dále využity při propagaci akcí a ve
zprávách o činnostech Ekumenické rady církví a Místních akčních skupin ČR.

Ekumenická rada církví a Místní akční skupiny ČR
vyhlašují výtvarnou soutěž na téma:

Výtvarné práce na papíře formátu A3 nebo A4 třeba s krajinami,
postavami, ale také nevídanými barvami a tvary vašeho vnitřního světa

vytvořené jakoukoliv výtvarnou technikou posílejte

do 15.10. 2010, s heslem „Říp 2010“
na adresu MAS Říčansko, Olivova 224, 251 01 Říčany

· On-line hlasování o nejlepší dílka na www.modlitbazadomov.cz
· Výstava všech obrázků a předání cen při slavnosti v přenosu

ČT2 „Modlitba za domov“ 28.10.2010 v Krabčicích (pod Řípem).
· Každý autor na místě bude odměněn!

Kategorie:
I. Předškoláci (do 6 let) II. Školáci (6-10 let) III. Studenti (od 11 let)

Můžete pracovat samostatně, ale také po poradě se svými rodiči,
učiteli nebo společně se sourozenci, spolužáky, kamarády.
Všechny výtvarné práce musí být zezadu opatřeny jménem a příjmením
autora, jeho věkem, adresou domova nebo školy a názvem díla,
případným komentářem a popisem výtvarné techniky.

Výtvarné práce mohou být dále využity při propagaci akcí a ve zprávách o činnostech
Ekumenické rady církví a Místních akčních skupin ČR.

Na Říčansku se v polovině června uskutečnilo zasedání Aso-
ciace Komunitních nadací České republiky. Jednání navázalo na
zasedání NS MAS ČR – na úvahy nad vizemi LEADER po roce
2013.

Místní akční skupiny by se měly stát samostatnými a odpověd-
nými „výkonnými jednotkami“ s nezávislostí a vícezdrojovým de-
centralizovaným financováním. Postupná transformace spolupra-
cujících sil regionu do modelu komunitní nadace, by mohla být jed-
na z dalších cest (ne však jedinou cestou), jak podporovat rozkvět
venkova po roce 2013.

Komunitní nadace, stejně jako MASka, působí ve vymezeném
území a její činnost je zaměřena na komunitu. Komunitou je mí-
něn okruh lidí, kteří se nějak podílejí na životě v tomto území, je-
jichž život je, anebo byl, s tímto územím spojen; komunita je nad-
ále otevřena těm, kdo se do tohoto života chtějí zapojit.

Tato nadace má za cíl také odhalovat problémy a možnosti (po-
tenciál) regionu, aktivně vtahuje do dění a zapojuje do různých
procesů potenciální hráče, aktéry.

Podílí se na utváření vizí a společných cílů spolupracující po-
spolitosti, vytváří k tomu potřebné nástroje a přispívá k vytváření
podmínek umožňujících řešení pociťovaných problémů. Je finanč-
ním zdrojem pro aktivity a aktéry života v regionu a získává a sdru-
žuje za tímto účelem prostředky z různých zdrojů. Získané pro-
středky používá přímo k podpoře místních potřeb i k vytváření nad-
ačního jmění určeného pro řešení budoucích výzev a problémů své
místní oblasti.

Všechny komunitní nadace, kterých je ve světě již více než 1000,
mají určité společné rysy, jejichž respektování je vymezuje od os-
tatních typů nadací. A to:
• usilují o zlepšování kvality života v rámci určitého geograficky

vymezeného území;
• jsou nezávislé na jiných organizacích, veřejné a státní správě

a dárcích;
• jsou zastřešeny orgány, které svým složením široce reflektují

místa jejich působnosti;
• poskytují granty neziskovým organizacím na podporu široké

spektra vznikajících a měnících se potřeb v místech působnosti;
• zaměřují se na budoucnost – usilují o vytváření permanentních

fondů od širokého spektra dárců – jednotlivců, firem i jiných
subjektů, a to především z místa působnosti nadace;

• poskytují služby šité na míru zájmům a možnostem dárců a po-
máhají dárcům dosahovat jejich filantropických cílů.
Koncept komunitních nadací pochází z USA. První česká ko-

munitní nadace vznikla v roce 1996, na podzim 2006 byla založe-
na Asociace českých komunitních nadací. Nadace je (z praxe) vhod-
ná pro větší území, než zahrnují místní akční skupiny cca 500 tisíc
obyvatel na jednu nadaci. Nadace vyhlašuje pro své území výzvy –
podporuje kulturní, výchovné, ekologické, sportovní a další pro-
spěšné projekty, které přinášejí prospěch místním obyvatelům
a přispívají k rozvoji regionu. A stejně jako MASky podporuje čin-
nost lidí, kterým není lhostejný osud místa, ve kterém žijí.

Ludmila Třeštíková, MAS Říčansko o.p.s.

Komunitní nadace – jedna z možností po utažení dotačních kohoutků z EU
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Ničivá bouře způsobila
v jihomoravských lesích kalamitu

Ničivá bouře, která se prohnala v polovině června Českou re-
publikou, způsobila kalamitu v jihomoravských lesích. Stovky stro-
mů vichřice vyvrátila či zlomila, další hrozí pádem. Vichřice způso-
bila kalamitu v Masarykově lese, který se rozkládá na deseti tisících
hektarech na sever od Brna. Jeho centrální část tvoří Chráněná kra-
jinná oblast Moravský kras.

„Během víkendové bouře byl vývraty značně poničen lesní po-
rost v přibližném pásu od Lelekovic, přes Útěchov, Vranov, Olo-
mučany, Rudice a Jedovnice. První odhady mluví o škodě zhruba
25 tisíc kubických metrů dřeva,“ popsala Kateřina Brettschneide-
rová z Mendelovy univerzity v Brně. Způsobené škody nemají po-
dle odborníků obdoby. „Za posledních třicet let jsme nic takového
neměli. Dřevo je nutné zpracovat co nejrychleji. Doufáme, že to
stihneme do tří měsíců,“ uvedl zástupce ředitele Školního lesního
podniku Mendelovy univerzity ve Křtinách Pavel Mauer. Podle něj
bude třeba najmout k odstraňování stromů i soukromé firmy.

Bouřky s prudkými poryvy větru a krupobitím způsobily spoušť i
na Vysočině. Poškodily lesy i úrodu na polích. Například v obci Se-
dlec na Třebíčsku zaznamenali meteorologové v nárazech rychlost
větru až 101 kilometrů za hodinu. Podle prvních odhadů byly v tam-
ním obecním lese polámány stovky metrů krychlových dřeva. „Vy-
vrátilo to i obrovské modříny,“ přiblížil starosta Pavel Petrák.

Zdroj: www.idnes.cz

Ředitel Lesů ČR otálí s tendrem,
firmy chtějí jeho hlavu

Zpracovatelé dřeva požadují odvolání generálního ředitele stát-
ního podniku Lesy České republiky. Svatopluk Sýkora je podle nich
nedochvilný při vypisování nových tendrů na práce ve státních le-
sech. Proto se zástupci dřevařských podniků obrátili na ministra ze-
mědělství Jakuba Šebestu.

Firmy sdružené ve Společenstvu dřevozpracujících podniků
(SDP) varují před tím, že kvůli liknavosti ředitele hrozí zastavení těž-

by od ledna 2011 a nedostatek dřeva na trhu. Uvedla to jejich
mluvčí Zdeňka Besedová. „Nejvyšší management LČR svojí nečin-
ností přímo ohrožuje fungování mnoha dřevozpracujících firem
a tím jsou ohroženy i tisíce pracovních míst v převážně venkov-
ských regionech,“ uvádí sdružení ve výzvě. Společenstvo sdružuje
kolem 80 firem s celkovou roční zpracovatelskou kapacitou 1,5 mi-
lionu metrů krychlových dřeva. Pracuje v nich kolem 6 tisíc lidí. Re-
akci Lesů ČR se zatím nepodařilo získat.

Lesům České republiky patří polovina lesů v zemi. Současné
smlouvy na lesnické práce v těchto lesích končí k poslednímu pro-
sinci. Připravovaný velký tendr na práce a prodej dřeva do roku
2020 v hodnotě 16 miliard korun podnik Lesy ČR zrušil 17. květ-
na. Tendr kritizovali politici, ekologové i lesnické podniky. Tvrdili, že
na zakázku dosáhne jen několik velkých firem. Výhrady měl i an-
timonopolní úřad.

Mluvčí Lesů ČR Zbyněk Boublík v květnu uvedl, že nový tendr by
chtěl podnik vypsat po volbách, pravděpodobně v červnu. Podle Be-
sedové ale zástupci zpracovatelů nemají o dalším postupu žádné in-
formace. „Nejvyšší management Lesů ČR buď pracuje skrytě, ane-
bo nic nepřipravuje,“ řekla.

Nyní se ve státních lesích hospodaří podle systému tendrů na
roky 2008 až 2010. Těžařské firmy si prodávají polovinu vytěžené-
ho dřeva, druhou polovinu dřeva si prodávají Lesy ČR. Pravidla zru-
šených tendrů počítala s tím, že asi 90 procent vytěženého dřeva
si prodají těžařské firmy. Zbývající desetinu dřeva měli vítězové ten-
drů prodávat přes veřejné trhy, například komoditní burzu či elekt-
ronickou aukci. Zdroj: Týden

Zpráva o činnosti SZIF a čerpání
finančních prostředků za rok 2009

Ministr zemědělství Jakub Šebesta na červnovém jednání vlády
předložil materiál „Výroční zpráva o činnosti Státního zeměděl-
ského intervenčního fondu a čerpání finančních prostředků za rok
2009“.

„SZIF je správcem evropských dotací do zemědělského sektoru
a zároveň kontrolním orgánem, který sleduje správnost využívání
těchto prostředků. Celková výše evropských dotací za rok 2009 do-
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V případě zohlednění energeticky úsporných spotřebičů a sta-
veb se díky jejich efektivnosti dosáhne výrazných finančních úspor.
Při přípravě materiálu dbalo ministerstvo i na to, aby nedošlo k nad-
měrnému zvyšování administrativní zátěže ani na straně státní
správy a samosprávy ani uchazečů.

Jarmila Krebsová, tiskové oddělení MŽP

Ministr Vondruška představil návrhy
nového zákona o cestovním ruchu

Na 10. ročníku konference Hospitality & Tourism Summit v ho-
telu Olympik Artemis, představil ministr pro místní rozvoj Rostislav
Vondruška návrhy nového zákona o cestovním ruchu. Ministr Von-
druška zveřejnil i předběžné výsledky průzkumu o příjmech České
republiky z turistického ruchu.

Připravovaný zákon o cestovním ruchu počítá se zavedením jas-
né struktury řízení a financování cestovního ruchu. Zároveň umož-
ní rychlou reakci na trendy a případné nečekané události v oboru
cestovního ruchu, pomůže také hospodárněji cílit peníze pro roz-
voj a řízení cestovního ruchu.

„Připravovaný zákon má za cíl motivovat rozvoj podnikatelské-
ho prostředí a zvýšit konkurenceschopnost České republiky v ob-
lasti cestovního ruchu,“ řekl ministr Vondruška.

Ministr pro místní rozvoj na konferenci představil i předběžné
výsledky průzkumu o příjmech České republiky z cestovního ruchu.
V letech 2006–2008 byly celkové tržby 382 miliard korun, což je
průměrně127 miliard korun ročně.

Další informace o konferenci Hospitality & Tourism Summit naj-
dete na http://hospitality-tourism.retailinfo.cz/.

Důslednost při likvidování
moru včelího plodu je nutná

Dvě hlavní nákazy, které v tuzemsku ohrožují včelstva, jsou var-
roáza a mor včelího plodu. V tlumení výskytu varroázy jsou včela-
ři úspěšní, poslední dva roky se podařilo dosáhnout velmi dobrých
výsledků, s morem dosahujeme mírného zlepšení.

Právě kvůli snadnosti šíření moru včelího plodu již několik let po
dohodě Českého svazu včelařů se Státní veterinární správou ČR
včelaři postupují proti této nákaze razantněji. Pokud se prokáže
přítomnost původce (Paenibacillus larvae) v jednom včelstvu na sta-
novišti, likvidují se všechna včelstva na stanovišti. Je to drastické
opatření, nicméně praxe ukázala, že zlikvidováním jen postižené-
ho úlu se situace nevyřeší a zlikvidování dalších včelstev na místě
následuje v krátké době. Problém se jen oddálí. Pro včelaře to je
velmi nepříjemné, i když ví, že dostanou na základě ustanovení ve-
terinárního zákona náhradu za utrpěnou škodu. Samozřejmě za-
čít znovu od nuly je, zejména pro starší včelaře, obtížné.

sáhla přibližně 40,5 miliardy korun. Největší podíl z celkových vý-
dajů – 25 miliard korun směřoval na přímé platby a téměř 8 mili-
ard korun na Program rozvoje venkova,“ uvedl ministr Šebesta.

V současné době SZIF administruje a kontroluje opatření z Ev-
ropského zemědělského záručního fondu (EAGF), Evropského ze-
mědělského fondu pro rozvoj venkova (EAFRD) a Evropského ry-
bářského fondu (EFF). Významnou činnost SZIF tvoří kontroly opráv-
něnosti jednotlivých nároků a přidělených finančních prostředků.
Na správnost a dostatečný počet kontrol dohlíží orgány Evropské
komise – DG Agri a Evropský účetní dvůr.

SZIF splnil všechny stanovené úkoly, které měl zabezpečit z po-
hledu dotační politiky státu a Evropské unie v oblasti Společné ze-
mědělské politiky. Z předložené výroční zprávy a jejího hodnocení
auditorem vyplývá, že Fond ve své činnosti v roce 2009 postupo-
val v souladu se zákonem o SZIF, zákonem o rozpočtových pravid-
lech a současně v souladu s nařízeními Evropského společenství při
respektování nařízení vlády ČR vydanými k provádění Společné ze-
mědělské politiky. Dita Vrbová, tisková mluvčí MZe

Vláda schválila pravidla uplatňování
environmentálních požadavků
při zadávání veřejných zakázek

Vláda schválila v polovině června letošního roku materiál pře-
dložený MŽP, který se zabývá pravidly uplatňování environmentál-
ních požadavků při zadávání veřejných zakázek a nákupech státní
správy a samosprávy a naplňuje tak Sdělení Evropské komise k ve-
řejným zakázkám pro lepší životní prostředí.

Cílem materiálu je transparentní a systematické uplatňování en-
vironmentálních požadavků při zadávání veřejných zakázek státní
správou v určených skupinách výrobků, které by měly být pro ob-
lasti kancelářského nábytku a nákupu výpočetní techniky uplat-
ňovány již od 1. listopadu 2010.

Pro tyto dvě oblasti byly metodiky vypracovány jako první, kon-
krétně jde o nákup energeticky efektivní kancelářské výpočetní
techniky a nábytku s nižším obsahem chemických látek. „Jedná se
o výrobky státní správou nakupované nejčastěji, a proto používá-
ním efektivnější – a tím i energeticky úspornější výpočetní techni-
ky, či k přírodě a člověku šetrnějšího nábytku, přispěje státní sprá-
va a samospráva ke snížení negativního vlivu na životní prostředí.
Zároveň tím dává pozitivní příklad veřejnosti a dalším sektorům,“
říká ministryně životního prostředí Rut Bízková.

Uplatňování environmentálních požadavků přináší úspory na
straně státu (nižší výdaje za energie, nebo na následnou sanaci
chemických látek), ale zároveň je stimulem pro podnikatelské pro-
středí, neboť vytváří trh a poptávku po inovativních produktech.

Centrální orgány státní správy budou při nákupech vybraných
typů výrobků a služeb důsledně uplatňovat environmentální po-
žadavky, a to podle metodik k jednotlivým produktovým skupinám,
které jsou nedílnou součástí těchto Pravidel.

Metodiky budou pravidelně aktualizovány, minimálně jednou za
tři roky, případně dříve, pokud dojde k výrazné změně technologií
při výrobě daných výrobků.

Podle dosavadních statistik roční náklady veřejných organizací
v Evropské unii představují přibližně 16 % hrubého domácího pro-
duktu Evropské unie. V České republice je toto číslo ještě vyšší a
činí přibližně 20 % (což odpovídá cca 700 mld. Kč, vztaženo k ro-
ku 2007). Využitím své kupní síly při výběru zboží a služeb, které
jsou šetrnější k životnímu prostředí, mohou veřejné instituce výra-
znou měrou přispět k naplňování principů udržitelného rozvoje.

MŽP nepředpokládá, že by se zvýšily dopady na státní rozpo-
čet, neboť na trhu existuje velké množství produktů, které splňují
stanovené technické podmínky, jsou cenově srovnatelné se „stan-
dardními“ a navíc je státní správa zpravidla již nakupuje.

http://hospitality-tourism.retailinfo.cz/
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Je to ale jediné možné opatření, jak tuto nákazu, když ne úpl-
ně zlikvidovat, tak zamezit enormnímu šíření. Určitým problémem
mohou být i dovozové medy, zejména ze zemí, kde se takovýto po-
stup nepraktikuje a včelstva se léčí. Proto se při uvolňování dovo-
zových medů do tržní sítě orgány státního veterinárního dozoru za-
měřují na vyšetření na přítomnost původce nákazy. (Také prověřu-
jeme medy z hlediska výskytu reziduí veterinárních léčiv, ta med
samozřejmě též obsahovat nesmí.) Včely se totiž mohou nakazit
z odhozených sklenic se zbytky medu, které by mohly obsahovat
zárodky původce moru včelího plodu.

Jediným účinným opatřením, které spolehlivě zamezí dalšímu ší-
ření nákazy je po průkazu přítomnosti Paenibacilu larvae toto včel-
stvo a i ostatní na stanovišti spálit, a to včetně díla i včelařských
pomůcek. Zdroj: SVS ČR

Bio ovoce a bio zelenina: českého
původu přímo u zemědělců,
zahraniční v supermarketech

Zdravé výživy a dvory českých ekologických zemědělců – to jsou
místa, kde najdete českou bio zeleninu a bio ovoce. Širší sortiment
čerstvých bioproduktů najde zákazník v supermarketech, tam jde
však vždy o dovoz z Itálie, Rakouska a dalších evropských států, ale
i z Ekvádoru či Izraele. Spoustu z těchto produktů však lze vypěs-
tovat i u nás, není tedy nutné podporovat jejich dovoz, i přestože
jsou v kvalitě bio. Průzkum bio ovoce a bio zeleniny provedlo v květ-
nu Hnutí DUHA Olomouc.

Bio zeleninu a bio ovoce nabízí například farma Ve Dvoře ve
Střemeníčku mezi obcemi Bouzov a Luká. Zeleninu Jiřího Dvořáka
z Olomouce lze pravidelně objednávat v olomouckém bioklubu
Hnutí DUHA. Aktuálně má v nabídce cibulku, mladý česnek, petr-
žel kudrnku a s natí či ředkvičky. Bio brambory ze dvora prodává
farma Marcely Kolínové v Podolí u Bouzova. Bio ovoce a bio zele-
ninu lze najít zejména ve zdravých výživách v Olomouci: v Pí cen-
tru, Studánce či v Bio farm u Ludíků. V době průzkumu však ne-
byla nabídka příliš široká, z důvodu zaplavených polí ekologických
zemědělců. Jediný sortiment nabízela prodejna Bio farm ekologic-
kých zemědělců Ludíkových. V dalších zdravých výživách, které by-
ly závislé na dodavatelích, nebylo v době průzkumu nic. Byly však
ochotné některý sortiment objednat, např. ovoce ve Studánce.

Zdravé výživy se snaží brát bio ovoce a bio zeleninu zejména od
českých pěstitelů.

Pokud zákazník upřednostňuje českou zeleninu a české ovoce
a nepožaduje bio, má několik možností: každou středu a sobotu
na olomoucké tržnici nabízí místní zemědělci své produkty, i když
ne všechny jsou přímo výpěstky českých zemědělců. K dostání je
také poptávaný český česnek. České zemědělské produkty nabízí

i některé olomoucké prodejny – například prodejna ovoce a zele-
niny poblíž Žižkova náměstí či na Dolním náměstí. Obchodní dům
Senimo pak prodává jablka z Vilémova.

Výběr nikoli českých, zato produktů v bio kvalitě nabízí i ob-
chodní řetězce – Billa zejména italský dovoz brambor, cibulí, karo-
tek, jablek ad. Jablka, rajčata, brambory, česnek, cibuli, mrkev a dal-
ší produkty v bio kvalitě z Rakouska, Španělska či Itálie mají v na-
bídce supermarkety a hypermarket Albert. Bez sortimentu bio
ovoce a bio zeleniny jsou obchodní řetězce Lidl a Terno. V Penny
marketu seženete bio mrkev z Itálie, nebo českou kontrolovanou
zeleninu z integrované produkce.

Simona Horká z Hnutí DUHA Olomouc řekla: „Nejlepší alterna-
tivou jsou bezesporu produkty místních ekologicky hospodařících
zemědělců, z nichž nejdostupnější jsou pro Olomouc Ludíkovi v pro-
dejně Bio farm na ulici Karolíny Světlé či některý z prodejů ze dvo-
ra. Další varianty jsou pak na zvážení – zda upřednostnit místní čes-
kou nebio produkci či ovoce a zeleninu v bio kvalitě, byť převážně
z dovozu a částečně v rozporu s původní myšlenkou biopotravin –
vyprodukovaných s minimem spotřebovaných fosilních paliv, lokál-
ních. Tady se pak bio hodnota výrobků s procestovanými kilometry
a podporou anonymních zahraničních zemědělců ztrácí. Zajít na
tržnici a nakoupit od našich zemědělců se pak často ve výsledku je-
ví jako udržitelnější alternativa pro české zemědělství.“

Průzkum v prodejnách zdravé výživy byl zveřejněn v červnovém
čísle Olomouckého Biozpravodaje, který je přílohou měsíčníku
Ekologické listy. Zdroj: www.ekolist.cz

Jobs.cz a Neziskovky.cz
spustily společnou burzu
práce pro neziskový sektor

Internetové portály Jobs.cz a Neziskovky.cz v těchto dnech uvádě-
jí na pracovní trh společný projekt burzy práce určené zaměstnavate-
lům a vedoucím pracovníkům v neziskovém sektoru a zároveň zájem-
cům o práci v neziskových organizacích. Díky ucelené nabídce pra-
covních míst v neziskovém sektoru na Jobs.cz tak vznikl prostor, který
zásadně rozšiřuje možnosti vyhledávání jednotlivých pracovních pozic.

Zaměstnavatelům z řad neziskových organizací se tak velmi vý-
znamně rozšiřuje počet oslovených uchazečů a zvyšuje se jejich
kvalita. Tento projekt by měl být dalším z kroků vedoucích k pro-
pojení neziskového a komerčního sektoru.

Propojení dosavadní Burzy práce na Neziskovkách.cz s největ-
ším pracovním portálem představuje jedinečný příklad propojení
nekomerčního a obchodního sektoru. „Pro neziskové organizace
má toto spojení celou řadu výhod. Přinese jim zejména možnost
dostat se i k profilům lidí, kteří by se aktivně o práci v neziskovém
sektoru neucházeli, přestože právě pro ně může tato oblast před-
stavovat zajímavou volbu jejich dalšího kariérního růstu,“ komen-
toval nový projekt ředitel o.p.s. Neziskovky.cz Marek Šedivý.

„S ucelenou nabídkou pracovních míst v neziskovém sektoru
přicházíme jako první v České republice. Dlouhodobě se jako lídr
na trhu snažíme sledovat trendy, přicházet s novými produkty
a rozvíjet trh práce. Právě zkušenosti ze zahraničí ukazují, že ne-
ziskový sektor může být zajímavým segmentem a oblastí, která mi-
mo jiné podporuje flexibilní zaměstnanost a umožňuje mnoha li-
dem sladit osobní a profesní život,“ říká Petr Skondrojanis ze spo-
lečnosti LMC, která provozuje portál Jobs.cz

Neziskové organizace mohou zdarma inzerovat pracovní pozi-
ce prostřednictvím portálu Neziskovky.cz, odkud se automaticky
dostanou na stránky Jobs.cz. Navíc mohou neziskové organizace
využívat i HR řešení LMC G2 pro nábor a správu uchazečů, které
umožňuje efektivnější komunikaci s kandidáty a výrazně snižuje
administrativu celého náboru.

Jana Skalová, LMC, jana.skalova@lmc.eu
Marek Šedivý, Neziskovky.cz, sedivy@neziskovky.cz

mailto:sedivy@neziskovky.cz
mailto:jana.skalova@lmc.eu
www.ekolist.cz
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Farmářské tržiště v Praze

Na Kubánském náměstí v Praze se můžete od května vždy tři
dny v týdnu setkat se stánky s čerstvými potraviny, které byly vy-
produkované na českých farmách. Koupit si zde můžete podle
sezony čerstvou zeleninu (chřest, brambory, cibuli, mrkev, celer,
petržel, květák, pórek, dýně, okurky, papriky), čerstvé sezónní
ovoce od jahod po hrušky, sadbu, byliny, květiny, mléčné výrob-
ky kraví, kozí i ovčí, sladkovodní ryby, masíčko a uzeniny, vajíč-
ka z alternativních i domácích chovů, český česnek, tuzemské
houby, med, skvělé pečivo sladké i sla-
né, koření, a také čerstvě nadojené
mléko přímo z mlékárenského auto-
matu, a občas ručně vyráběné cokoliv.

Kam a kdy zajít:

Kubánské náměstí, Praha 10:
Od 22. 5. 2010 (sobota) a pak dále
každé úterý a čtvrtek 8.00 – 18.00.
Každou sobotu 8.00 – 14.00

Náplavka, Praha 2:
Od 12. 6. 2010 (sobota).
Každou sobotu 9:00 – 14:00.

Náměstí Míru, Praha 2:
Pátek 18. 6. 2010 (pátek) – zatím
jen jednorázově, sledujte prosím web!
Od 8:00 – 18:00

Zdroj: www.farmarsketrziste.cz

Česká vesnice očima dětí
je barevná a hravá

Nejúspěšnější kresby dětské výtvarné soutěže Česká vesnice oči-
ma dětí dnes ocenil ministr pro místní rozvoj Rostislav Vondruška.
Třem autorům vítězných obrázků předal ministr na slavnostním se-
tkání zasloužené věcné ceny.

Výtvarná soutěž pro děti byla letos uspořádána poprvé v rámci
jarního putování rádia Blaník. Jejím smyslem je posílit v očích dětí
atraktivitu venkovského života a zároveň zjistit jak nejmladší ge-
nerace vnímá dnešní venkov. Česká vesnice očima dětí je součástí
celostátní soutěže Vesnice roku v Programu obnovy venkova.

„Všechny kresby, které jsem viděl, vyjadřují venkov jako barev-
ný a pestrý svět. Věřím, že život na venkově je pro děti opravdu
příjemný,“ řekl ministr Rostislav Vondruška při předávání cen vítě-
zům soutěže.

Tří vítězné obrázky si můžete prohlédnout zde. Zbylé obrázky
zaslané do soutěže najdete na webu soutěže Vesnice roku v Pro-
gramu obnovy venkova.

Vítězové soutěže Česká vesnice očima dětí:

David Mráz – ZŠ Nepomuk, získal za 1. místo v soutěži víken-
dový pobyt v Safari Kempu, ZOO Dvůr Králové. Tento projekt byl
spolufinancován z fondů EU. Cena je určena pro vítěze soutěže
a jeho rodinu.

Natálka Kotašková – ZŠ Petroviče, za umístění na 2. místě
navštíví se svou rodinou Westernové městečko Šiklův mlýn, Zvo-
le nad Pernštejnem. Tento projekt byl spolufinancován z fondů
EU.

Veronika Krčmářová – ZŠ Tasovice, za 3. místo získala celodenní
vstup do Aquaparku Průhonice. Cena je určena pro vítěze soutě-
že a jeho rodinu.

Zdroj: MMR

A A k t u á l n ě o v e n k o v u 2 3
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Má vlast 2010 – Slavnostní setkání
krajů v Praze na Vyšehradě

V první májový den proběhl druhý ročník slavnostního setkání
krajů Praze s názvem Má vlast 2010. Vystavovatelé zde předvedli
dobré příklady zvelebení zanedbaných míst a péče o krajinu, oso-
bitou krajovou kulturu, kroje a ochutnávku místních specialit.

V úvodu zazněla Smetanova symfonická báseň Vyšehrad z cy-
klu Má vlast. Návštěvníci ji vyslechli při přípitku lahodným vínem
z vinic Botanické zahrady v Praze – Tróji. Poté vyslechli uvítací pro-
jevy pana senátora Šebka, představitelů pořádajících a spolupořá-
dajících organizací a vzácných hostů. Za zvuku famfár předala pa-
ní radní Jihočeského kraje Jana Krejsová atribut akce, kamenné
srdce Mé vlasti, předsedovi Výboru ochrany památek a cestovní-
ho ruchu Zastupitelstva Hlavního města Prahy Františku Stádníko-
vi. S putovním kamenným srdcem je spojena pomyslná odpověd-
nost za naši vlast pro nadcházející rok.

Proměny zvelebených veřejných prostranství, přírodní jedineč-
nost své krajiny a zajímavé turistické cíle v jednotlivých regionech
předvedli zástupci krajů Karlovarského, Jihočeského, Plzeňského,
Středočeského a Pardubického. Na výstavních panelech se před-
stavily Praha, Plzeň, Písečná, Němčovice, Myslív, Telecí, Prachatice,
Spálené Poříčí, Kamenice nad Lipou, mikroregion Konstantinolá-
zeňsko, Marianskolázeňsko a obecně prospěšné společnosti Posá-
zaví a Rakovnicko. Pořadatelská Asociace Souznění představila vý-
sledky soutěže o titul Nejkrásnější nádraží ČR v letech 2007–2009,
zvelebování prostředí železničních stanic Bezdružicka a Posázaví
v projektu Vlídná nádraží, ohlédnutí za minulým ročníkem akce Má
vlast, účast ČR v evropské soutěži Entente florale Europe a dobré
příklady proměn ze zahraničí. Velké poděkování patří zahraniční-
mu hostu, nizozemskému krajinářskému architektovi Pieter van
Loonovi a jeho ateliéru Eurolandscape, za prezentaci práce této
kanceláře – proměn veřejných prostranství ve městě, na vesnici a
v příměstské krajině Nizozemska.

Výstavu doprovázel v tento den bohatý kulturní program a ochut-
návka místních specialit vystavujících krajů. Výstava byla v parku in-
stalována do 9. května 2010, poté se vrátily panely do domovských
míst a chystají se na putování po krajích České republiky.

Setkání krajů ČR „Má
vlast“ pořádá každoročně
Asociace EF CZ – Souzně-
ní spolu s Národní kultur-
ní památkou Vyšehrad
a vždy v partnerství s jed-
ním krajem, letos s Hlav-
ním městem Prahou. Spo-
lupracují další organizace
a instituce, zejména Spo-
lek pro obnovu venkova
ČR a Národní síť Místních
akčních skupin ČR. Záštitu
poskytly Stálá komise Se-
nátu pro rozvoj venkova
a Asociace krajů ČR.

Návštěvníci prožili pří-
jemné chvíle v prostorách
staroslavného Vyšehradu.
Odnesli si nové postřehy,
inspiraci ke zvelebování
svých vesnic a měst, typy
na výlety a dovolené a ta-
ké doporučení, kam se vypravit pro výborné bio sýry, ekologické
bylinky nebo jedinečný domácí chléb. Všem, kdo se podíleli na pří-
pravě a průběhu akce, patří velký dík.

Příští setkání krajů se uskuteční na Vyšehradě opět v první má-
jovou sobotu, 7. května 2011. Těšíme se na vás a na ukázky zda-
řilých proměn z Vašeho kraje. Anna Pavlíková Kutějová

Předání kamenného srdce Mé vlasti Jihočeským krajem Hlavní-
mu městu Praze – Jana Krejsová předává Františku Stádníkovi

Eva Šestáková z mšenské pekárny v měl-
nickém kroji vítala návštěvníky Mé vlasti
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Neležme v posteli, zachraňujme
kostely! Konference o venkovské
památkové péči ve Stříbře

V budově Městského muzea ve Stříbře se ve středu 26. 5. a ve
čtvrtek 27. 5. sešlo přes sedmdesát zájemců z řad odborné i laic-
ké veřejnosti z celé České republiky, aby se zúčastnili konference,
kterou uspořádala MAS Český Západ – Místní partnerství společ-
ně s městem Stříbrem a Centrum pro komunitní práci Plzeň.

Hlavním cílem konference nazvané:“ Neležme v posteli, za-
chraňujme kostely aneb role občanské společnosti při záchraně
kulturního dědictví“ bylo otevřít a diskutovat stávající situaci i vý-
voj péče o venkovské kulturní dědictví a především roli občanských
iniciativ při jeho záchraně.

Vzhledem k tomu, že konference byla součástí projektu Obno-
va vybraných sakrálních památek regionu Český Západ podpoře-
ného Norským finančním mechanismem, přijel konferenci slav-
nostně zahájit velvyslanecký rada Norského království v Praze, pan
Kjetil Aasland, který posléze navštívil tři z pěti opravovaných pa-
mátek zařazených do projektu.

Na konferenci přednesli svůj příspěvek Anna Matoušková
z Ministerstva kultury ČR, Michal Valenčík spravující web
www.kostely.tnet.cz, mapující stav kaplí kostelů a kapliček v ČR,
Tereza Pospíšilová z katedry občanských studí FHS UK či Petr Ku-
žvart a Pavel P. Ries z Asociace pro ochranu a rozvoj kulturního
dědictví. Přítomní byli zástupci neziskových organizací, kteří se
podílejí na záchraně kulturního dědictví v regionu.

Součástí konference byla výstava představující jednotlivá sdru-
žení obnovující památky na území MAS, divadelní představení Má-
chovo Máje, v kapli sv. Máří Magdalény na vrchu Krasíkov, které

mělo ukázat možnosti nového využití zachráněných sakrálních pa-
mátek. Celodenní exkurze pak provedla zájemce po sakrálních
stavbách, obnovených ať již prostřednictvím tzv. Norských fondů
či jiných dotačních titulů.

Vysoká návštěvnost celé konference a bohatá diskuze ukázaly,
že téma venkovské památkové péče je nejen velmi zajímavé, ale ta-
ké zdaleka nevyčerpané. Řada účastníků konference vyzývala pro-
to organizátory k uspořádání dalších ročníků obdobné konference.

Kateřina Kvasničková,
MAS Český Západ – Místní partnerství

Zlatá medaile pro knihu
Práce jako na kostele

Kniha Práce jako na kostele, kterou vydala MAS Český Západ –
Místní partnerství ve spolupráci s městem Stříbrem, uspěla na
mezinárodní grafické soutěži designu, European graphic awards.
Autorka grafického zpracování knihy, Štěpánka Bláhovcová, zde
získala zlatou medaili za nejlepší knižní layout. Vyhlášení výsledků
se odehrálo v holandském Rotterdamu poslední květnový víkend.

Kniha vyšla v říjnu 2009 a vypráví o jednotlivcích i občanských
iniciativách, které úspěšně zachraňují venkovské kulturní dědictví
v oblasti bývalých Sudet. Kniha vyšla v rámci projektu Obnova vy-
braných sakrálních památek regionu Český Západ podpořeného
prostřednictvím Norského finančního mechanismu, díky němuž bu-
de kompletně obnoveno pět sakrálních památek v regionu MAS.

Téma knihy zaujalo veřejnost natolik, že první vydání knihy je již
rozebrané. MAS nyní pracuje na druhém aktualizovaném vydání,
které by mělo vyjít během letošního léta.

Kateřina Kvasničková, MAC ČZ-MP

Na Otevírání Poodří přijela
partnerská MAS z Podpolanie
a opět se hodnotily pálenky

Místní akční skupina Regionu Poodří se také v letošním roce spo-
lečně s Regionem Poodří podílela na přípravě 9. ročníku „Otevírání Po-
odří a pooderského koštování“, který se uskutečnil v sobotu 15. květ-
na 2010 na zámku a v prostorách zámeckého parku v Bartošovicích.

V rámci své činnosti a aktivit prezentovalo sdružení výsledky své
činnosti se zaměřením na výstupy v souvislosti s ukončením 2. výz-
vy, s výsledky právě probíhající 3. výzvy, prezentace projektů spo-
lupráce a v neposlední řadě s prezentací partnerských MAS. Této
akce se zúčastnili zástupci partnerského občanského sdružení Pod-

www.kostely.tnet.cz
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poľanie, oblasti Detvy, Bánskobystrického kraje a zástupci MAS
Moravská cesta (Litovelsko – Pomoraví).

V letošním roce bylo, po absolvování obecních kol v členských
obcích svazku, dodáno do regionální soutěže 14 vzorků hruškovi-
ce, 16 vzorků slivovice a 14 vzorků jabkovice. Členové degustační
komise měli také v letošním roce nelehkou práci, protože kvalita
jednotlivých pálenek byla opět na vysoké úrovni.

V rámci doprovodného programu měli návštěvníci možnost
shlédnout výstavu z činnosti MAS Regionu Poodří, ukázky řemesel
ČSOP Javorníček z Valašského Meziříčí a výstavu fotografií „CHKO
Poodří – očima fotografa“ Rudolfa Suchánka. Otevřena byla Zá-
chranná stanice pro volně žijící živočichy se stálou expozicí „Lidé
a příroda Poodří“. Výrobky z perníku prodávala firma paní Gilaro-
vá ze Skotnice, která je majitelkou regionální značky „Moravské
Kravařsko regionální produkt®“. Masné výrobky AGPK, a.s. Sedlni-
ce a Bartošovický chleba z pekárny paní Kojetinské, oba výrobci ne-
sou regionální značku, měli možnost návštěvníci ochutnat. V rám-
ci „Otevírání“ vystoupila folková skupina „NADARMO“ z Ostravy
a v několika vstupech dětský folklórní soubor Ratolesť z Detvy.

V letošním roce se „Otevírání“ zúčastnila ředitelka Krajského
úřadu Moravskoslezského kraje Eva Kafková.

Letošního ročníku „Otevírání“ se zúčastnili zástupci slovenské
partnerské MAS Podpoľanie, kteří využili možnost k seznámení
s aktivitami v Poodří. V pátek 14. května se na zámku v Bartošovi-
cích uskutečnilo přivítání a seminář s prezentací činností a aktivit
naší MAS. Odpoledne pak slovenští hosté navštívili obce Skotnice,
Albrechtičky a Bartošovice, kde měli možnost se seznámit se zají-
mavostmi a atraktivitami, včetně úspěšně realizovaných projektů.
Paní starostka Skotnice připravila překvapení v podobě dortu
„Partnerství“. Druhý den se partnerská MAS zúčastnila „Otevírá-
ní Poodří“, kde se prezentovala na stánku. Návštěvníci měli mož-
nost ochutnat slovenské speciality, jako sýr, brynzu a pálenku.

Zástupci slovenského partnera vytvořili vlastní degustační ko-
misi a hodnotili kvalitu pooderské slivovice. Členům se hodnocení
líbilo a odnesli si nezapomenutelný zážitek.

V neděli dopoledne byla návštěva ukončena projednáním pokra-
čování a rozvojem partnerství, zhodnocením účasti Podpoľanie v MAS
Regionu Poodří a přípravě naší návštěvy v záři letošního roku regionu
okolí Detvy. Oldřich Usvald, manažer MAS Regionu Poodří

Frýdlantsko mladýma očima:
Inspirativní hodnocení
regionu studenty geografie

Místní akční skupina Mikroregionu Frýdlantsko připravila ve stře-
du 2.6 dopoledne ve slavnostním prostředí obřadní síně frýdlant-
ské radnice veřejné setkání, jehož hlavním programem byly otázky
regionálního rozvoje Frýdlantska. Podnětem k tomuto setkání byla
dlouhodobá aktivita studentů katedry geografie Technické univer-
zity Liberec, kteří se pod vedením Tomáše Vagaie a dalších peda-
gogů katedry Frýdlantsku dlouhodobě věnují. Díky celoročnímu te-
rénnímu výzkumu jsou tak k dispozici zajímavé, netradiční, origi-
nálně a přitom odborně zpracované a konzultované informace
o vnitřním potenciálu tohoto regionu, který je jak v Libereckém kra-
ji, tak v národním měřítku periferií, ekonomicky i sociálně slabou
oblastí.

Jaké je Frýdlantsko očima mladých adeptů geografické vědy?
Důkladný výzkum na místě, přístup „zdola“, založený vedle nez-
bytného studia pramenů především na dotaznících a rozhovorech
vedených s obyvateli obcí Frýdlantského výběžku zajímavě do-
kreslil často suchou řeč statistik a tradovaných frází. V prezenta-
cích zazněly mnohdy překvapivé informace, které tradiční regio-
nalistické pojetí centra a periferie posouvají a ukazují, že ozna-
čovat periferii za primitivní je pochybné. Diskuse účastníků,
osobní zážitky studentů z mapování a dotazníkových šetření,
zkušenosti starostů malých obcí dokreslují pestrý a rozmanitý ži-
vot i v těch nejmenších osadách. Zároveň se na řadě příkladů, na-
příklad na osudech frýdlantské nemocnice nebo na dopravní si-
tuaci výběžku učebnicově ukazuje, jak rozhodování z centrální
úrovně v řadě případů periferii nejen nepomáhá, ale vyčerpává je-
jí potenciál.

Pro katedru geografie Technické univerzity Liberec je Frýdlant-
sko nadále zajímavým územím, kde je možné zkoumat, v praxi na-
cházet a pojmenovávat jevy a trendy, které studenti znají z teorie,
a zároveň teoretické poznatky korigovat praktickou zkušeností. Na
druhou polovinu června je připraveno týdenní terénní praktikum,
katedra se zapojila do mezinárodního projektu, v němž budou po-
znatky z Frýdlantska porovnávány s evropskými regiony.

Pro instituce a organizace, které na Frýdlantsku působí, přináší
výsledky jejich práce důležitý a zajímavý materiál pro dlouhodobé,
strategické plánování. Jde nejen o zjištění informací, ale také o je-
jich přehledné zpracování a zobrazení v mapách. To umožňuje za-
chytit fakta, ale také trendy a hlavní oblasti určitých jevů a hledat
efektivní cesty k potřebné intervenci. Spolupráce s katedrou geo-
grafie je proto významná a bude pokračovat. MAS Mikroregionu
Frýdlantsko připravuje publikaci, v níž zprostředkuje výsledky do-
savadní práce studentů i dalším zájemcům. Na podzim bude při-
praven workshop pro místní akční skupiny z dalších venkovských
oblastí České republiky a vysokoškolská pracoviště, která se ven-
kovem a jeho rozvojem zabývají. Mladé oči a mladé hlavy jsou jed-
na z možností, jak na venkově uplatňovat netradiční a inovativní
metody práce od mapování po nové technologie.

Akce se konala pod záštitou náměstka hejtmana Libereckého
kraje Víta Příkaského. Za pomoc a zázemí děkujeme městskému
úřadu Frýdlant.

Jitka Doubnerová, masif@seznam.cz, www.masif.cz

Posázavské kukátko
aneb kudy vedou koleje

Trať Posázavského Pacifiku je jedním z fenoménů regionu Po-
sázaví. Naše společnost se pokusila zmapovat veškeré objekty na
této trati. Tento záměr se neobejde bez spolupráce s vlastníky

www.masif.cz
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a správci železnice a přilehlých provozních objektů. Počítá se s pod-
porou a součinností obcí, jejich obyvatel, občanských sdružení
a dalších subjektů. Nemalou úlohu zde hrají různí „milovníci kole-
jí“ a nadšenci pro technické památky.

V rámci projektu Vlídná nádraží – Posázavský Pacifik, Bezdru-
žická lokálka, Muzejní železnice Kolešovka, vzniknou dvě studie
– využití vlakového nádraží v Týnci nad Sázavou a vlakové za-
stávky v Poříčí nad Sázavou. Během měsíce června bude připra-
ven první návrh studie využití a proběhne projednání s kompe-
tentními orgány, dotčenými spolupracujícími subjekty a občan-
skými sdruženími.

Během léta bude instalová-
no 10 map na zastávkách, kde
vám přiblížíme trať Posázav-
ského Pacifiku. V měsíci září
bude celkový projekt ukon-
čen. Doufám, že se nám pod-
aří přilákat na tuto krásnou
trať další návštěvníky i z řad
místních občanů, kteří mají tu-
to svojí „památku“ za humny.

Pro děti je na světě první
posázavský pracovní sešit „Po-
sázavské kukátko aneb kudy
vedou koleje“, který mohou
získat při cestě Posázavským
Pacifikem, na výstavě o želez-
nici v Regionálním muzeu v Jí-
lovém, nebo na nějaké akci,
kterou Posázaví o.p.s. pořádá, či přímo u nás v kanceláři. Rádi by-
chom tímto pracovním sešitem dětem a jejich rodičům přiblížili re-
gionální trať, kterou opravdu stojí za to navštívit. Pokud pořádáte
nějakou akci či soutěž pro děti a chcete jim dát nějaký regionální
dárek, přijďte, neodmítneme nikoho a ještě Vám k tomu přidáme
pexeso „Příroda Posázaví v obrazech“.

Bohunka Zemanová, MAS Posázaví

„Poodří plné příležitostí“
aneb setkání MAS se školáky
z obcí regionu ve Skotnici

Ve Skotnici, v obecním domě místní části Skorotína, se usku-
tečnilo setkání zástupců základních škol regionu s vedením Místní
akční skupiny Regionu Poodří a zástupci obce Skotnice. Obě tyto
organizace byly zároveň organizátory této netradiční akce. Odpo-
ledne bylo zaměřeno na seznámení s historií života na venkově
a přiblížení starých zvyků, tradic a obyčejů. Všechny přivítala sta-
rostka obce Skotnice Anna Mužná.

V úvodu vystoupil manažer MAS Oldřich Usvald, který seznámil
přítomné s činností MAS a se Strategickým plánem Leader a jeho
projekty.

Akce se zúčastnili i starostové a zástupci dalších obcí regionu Al-
brechtičky, Bartošovice, Kateřinice, Kunín, Petřvald, Sedlnice, Trnáv-
ka, městyse Suchdol nad Odrou a zástupci města Studénky. Každá
obec si sebou přivezla děti ze základní školy.

Děti si mohly také vyzkoušet některé činnosti z rukodělných
prací, které byly předváděny u jednotlivých připravených pra-
covních stolů. První stůl nabízel ukázku zhotovení vrbových píš-
ťalek a pletení tatarů. U vedlejšího stolu bylo možno zhlédnout
výrobu holubiček, které se v minulosti zavěšovaly nad jídelní stůl
a byly symbolem čistoty a harmonie. Další stůl nabízel navléká-
ní skotnických preclíků na vrbový proutek, výroba čarodějnic by-
la spjata s blížícím se datem pálení čarodějnic. Dále se bylo mož-
no zapojit do zdobení majky. Nejvíce děti zaujala možnost zdo-
bení perníčků a výroba praků, do které se zapojily převážně
děvčata. Netradiční akce měla nejen u dětí velký úspěch, pro-
tože ve škole mají jiné zájmové kroužky, ale také zaujala dospělé
návštěvníky. Součástí akce byla také ukázka draní peří a přede-
ní na kolovrátku. Tyto činnosti zajišťoval místní senior klub
a ukázky byly doprovázeny zpěvem. Účastníci akce měli mož-
nost navštívit venkovské muzeum, které se nachází v prvním
patře kulturního domu, kde se akce konala. Muzeum prezen-
tuje miniexpozici dobových předmětů z venkovského života ob-
ce Skotnice a výstavu starodávných hraček. Dospělí zavzpomí-
nali na svá dětská léta a hraní se spoustou vystavených hraček,
které jsou součástí expozice.

Pro mlsné jazýčky bylo připraveno něco k zakousnutí. V nabíd-
ce byly domácí výrobky jako chleb, uzený sýr, tvaroh, sádlo se
škvarkama, různé druhy koláčů, „honzovy“ buchty, štrúdl, křížaly,
ovocný čaj a melta, vše jako za našich babiček.

Tato myšlenka společného setkání MAS se školáky vznikla při
jednání výboru místní akční skupiny. Cílem je, aby se zástupci ob-
cí prezentovali, scházeli, seznamovali se vzájemně a předávali si
zkušenosti ze života spolků mezi svými obcemi. Dalším záměrem
je podpora aktivit na území sdružení, obnova tradic a zvyků, při-
pomenutí specialit venkova. Této myšlenky se jako první ujala sta-
rostka obce Skotnice. Při organizaci využila toho, že s podobnými
akcemi mají velké zkušenosti a občané Skotnice jsou pro podob-
né akce zapáleni. Především zmíněný senior klub, který se podílel
převážně na zabezpečení pohoštění pro přítomné, je velmi aktiv-
ní a jeho členky se pravidelně scházejí. Také paní starostka vy-
zdvihla práci senior klubu v obci: „Hodně nám pomáhá senior klub,
protože mají hodně informací, znají tradice a obyčeje, které my ješ-
tě neznáme“.

Celá akce ukázala, že taková setkání jsou velmi zajímavá a mo-
hou být motivací a inspirací pro ostatní členy sdružení, pro ostatní
obce. A ono se to povedlo. Zástupkyně obce Petřvald zvažují při-
pravit další setkání s tématikou „Vánoce na venkově“ a starosta
Sedlnic František Jordánek hovořil o záměru uspořádat na jaře „Pá-
lení čarodějnic“ v podobném duchu. Přítomní se již nyní těší na dal-
ší akci a někteří přemýšlejí, čím přispět „do mlýna“.

Závěrem je nutno zmínit komentář starosty Albrechtiček Milo-
slava Čegana: „Kdo nezná svou historii, nemůže plánovat bu-
doucnost“, což není potřeba komentovat.

Pavla Brugerová, MAS Regionu Poodří
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Seminář „Za lepší venkov“
na Onom Světě se věnoval
i regionální značce Prácheňsko

Seminář „Za lepší venkov“ uspořádala MAS Střední Povltaví ve
dnech 13. a 14. května v Chatě Onen Svět v obci Laštovice. Byl za-
měřen na výměnu zkušeností, osvědčených postupů a ukázku úspěš-
ných projektů financovaných z Programu rozvoje venkova. Hlavní za-
měření semináře bylo doplněno o návazné národní programy.

Seminář zahájil předseda MAS Sřední Povltaví Pavel Hroch a ře-
ditel KAZV Jihočeského kraje Vladislav Hadáček. První přednášku
na téma Program rozvoje venkova a Celostátní síť pro rozvoj ven-
kova – praktické zkušenosti přednesl ředitel KAZV Jihočeského kra-
je Ing. Hadáček. Paní Eva Povišerová, pracovnice Krajského úřadu
Jihočeského kraje, navázala s přednáškou týkající se problematiky
Programu obnovy venkova Jihočeského kraje. Dopolední blok
přednášek ukončil Vlastimil Smtíka s praktickou ukázkou proble-
matiky „Územního plánování“.

Odpolední blok zahájila svou přednáškou paní Iva Chládková z
MAS Strakonicko na téma „Zavedení regionální značky Prácheň-
sko“, následovala přednáška Vladimíra Šindeláře, ředitele Milev-
ského muzea, na téma „Stolování v odbobí gotiky a renesance“.
Předseda výboru Krajského úřadu pro venkov, zemědělství a životní
prostřední Jiří Netík představil projekt splupráce v rámci PRV s ná-
zvem „Z Týna na Onen Svět“. Závěrečnou přednášku na téma
„Vesnice roku 2010“ přednesl Pavel Hroch.

Druhý den seminář pokračoval exkurzí do obce Petrovice u Se-
dlčan a do obce Přeštěnice na realizované projekty z PRV, a to: pro-
jekt „Kvalita pro sportovce i diváky“ – rekonstrukce a oprava fot-
balového hřiště (vybudování automatické závlahy hrací plochy, opra-
va stávajících laviček a přidání nových, oplocení východní strana,
oprava kabin), žadatel: obec Petrovice. Dále Penzion MAVL – obec
Přeštěnice, čerpáno v rámci opatření III.2.1. Zdroj: eAGRI

Nový most u Staré Lhoty
bude sloužit od konce července

Nový most pod hrází nýrské přehrady u Staré Lhoty by měl za
necelé dva měsíce sloužit veřejnosti. Obec na něj získala dotaci té-
měř 1,7 milionů korun z ministerstva pro místní rozvoj.

„Most byl poškozen přívalovými dešti v loňském roce natolik,
že musel být uzavřen. Stará mostovka byla odstraněna, v sou-
časné době se zpevňují krajní pilíře, na které pak bude položena
nová. Na nový most, který by měl být otevřen 31. července, jsme
dostali dotaci necelých 1,7 milionu korun od ministerstva pro míst-
ní rozvoj, celkové náklady jsou 2,1 milionu,“ řekl starosta Dešenic
Jan Rejfek.

Peníze obec získala dotaci z programu Obnova obecního a kraj-
ského majetku postiženého živelní nebo jinou pohromou.

Zdroj: Klatovský deník, www.mmr.cz

Šakvičtí opraví Nejsvětější Trojici

Polorozpadlé a zubem času velmi poznamenané sousoší Nej-
světější Trojice na šakvické návsi se dočká opravy. Obec na ni zís-
kala třísettisícovou dotaci z Ministerstva pro místní rozvoj. Z pís-
kovce vytvořená památka z konce devatenáctého století se zatím
nedočkala kompletní obnovy. Výsledkem jsou například rozpada-
jící se prsty soch. Obec žádala o dotaci několikrát, uspěla až nyní.
Opravy začnou v červenci a skončí zřejmě v prosinci. Ministerstvo
pro místní rozvoj podpořilo v letošním roce z programu Podpora
obnovy venkova 132 projektů, jejichž záměrem byly opravy a re-
novace drobných sakrálních staveb. Obce si mezi sebou rozdělily
více než 26 milionů korun.

Zdroj: Břeclavský deník, www.mmr.cz
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P o z v á n k a
Milí Lhoťané, dovolte nám, abychom vás tímto pozvali na jubilejní 30.ročník srazu Lhot a Lehot do Tvarožné Lhoty,

slovácké vinařské obce s oskorušovou tradicí na úpatí Bílých Karpat. V jubilejním ročníku chceme rozšířit program i pro ty,
kteří na srazy jezdí málo: pro rodiny s dětmi či pro seniory!

Program:
· v hudební části vystoupí známé skupiny: Horký že slíže, Laura a její tygři,...

· v programu Lhota baví Lhotu bude i veselá I. volba Miss Lhota s lákavými cenami,
· dále se mužete těšit na let balónem, ohňostroj, košt slovácké slivovice a košt vína,

· pokus o zápis do Guinessovy knihy rekordů ve společném pojídání tvarohových koláčků.

Novinky akce:
jarmark tradičních výrobků, výstavy místních spolků, lhotský dětský koutek,

tématické výlety do okolí, pochoutky z oskoruší, turistické známky aj.

Těšíme se na Vás, registrujte se na www.srazlhot.cz !
Tvarožná Lhota – Kvetoucí sídlo Evropy!

www:srazlhot.cz www:srazlhot.cz www:srazlhot.cz www:srazlhot.cz
Kontakt: Obec Tvarožná Lhota, č.p. 190, 696 62 ; tel: 518 337 726, 731 655 195, Email.mistostarosta@tvarozna-lhota.cz, www.tvarozna-lhota.cz

www.mmr.cz
www.mmr.cz
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Na rychlou finanční pomoc
zaplaveným oblastem je
připraveno 320 milionů

Vláda ČR schválila Ministerstvu pro místní rozvoj možnost použití
dosud volných peněz na povodňové škody z roku 2009 i na povod-
ně 2010. MMR má tak díky tomuto opatření na rychlou finanční po-
moc pro současné povodňové škody k dispozici 320 milionů korun.

Celkem 300 milionů korun posílí program Podpora bydlení, ze
kterého je poskytována jednorázová dotace 30 000 korun na ob-
novu základního vybavení domácnosti. Obce mohou z tohoto
programu žádat také o dotaci až do výše 200 000 korun na ná-
kup a výstavbu dočasných ubytovacích jednotek. K dispozici jsou
i dotace na výstavbu nájemních bytů za byty zničené živelní po-
hromou, na ně mohou obce žádat až 1 milion korun.

Na pomoc podle nařízení vlády 394 a 395 z roku 2002 bude ur-
čeno 20 milionů korun. Jedná se o nevratný příspěvek 150 000 Kč
domácnostem, na jejichž bydlení bylo v důsledku povodně vydá-
no pravomocné rozhodnutí o odstranění stavby a také o dotaci na
úhradu nákladů spojených s demolicí povodní zničeného bydlení.

„Peníze na povodňové škody z roku 2009 ještě nebyly zcela vy-
čerpány. Proto jsme přesunuli část těchto peněz na rychlou pomoc
na současné povodňové škody,“ uvedl ministr pro místní rozvoj
Rostislav Vondruška.

Kromě rychlé pomoci bude poté možné požádat ministerstvo
o peníze na krajský a obecní majetek, který poničila povodeň. Do-
tace na obnovu obecního a krajského majetku postiženého živel-
ní nebo jinou pohromou bude ale možné čerpat až poté, co Vlá-
da ČR schválí Strategii obnovy území vybraných krajů postižených
záplavami a povodněmi v květnu a červnu 2010.

Více informací o pomoci oblastem zasaženým povodněmi jsou
k dispozici na: http://www.mmr.cz/Statni-pomoc-po-zivelne-nebo-
jine-pohrome

Schválená pomoc občanům
Občané postižení povodní v roce 2010 mohou požádat prostřednictvím
starostů obcí o nenávratnou finanční pomoc na bydlení, a to:
1. Finanční pomoc v oblasti bydlení ve výši 150.000 Kč pro občany, kteří

přišli v důsledku povodně o bydlení více zde
2. Finanční pomoc na úhradu nákladů spojených s odstraněním stavby pro

bydlení („demolice“) více zde
3. Dotace na úhradu části nákladů na obnovu základních funkcí domác-

nosti postižené povodní ve výši 30.000 Kč na domácnost více zde

Další pomoc občanům
Státní fond rozvoje bydlení připravil zvýhodněné úvěry občanům ke krytí
části nákladů spojených s opravami bytu nebo na novou výstavbu vice zde.

Schválená pomoc obcím a krajům
Obce postižené povodní v roce 2010 mohou požádat o účelové dotace
k zajištění dočasného náhradního ubytování pro povodní postižené osoby
a na obnovu obecního majetku, a to:
1. Dotace na nákup nebo výstavbu ubytovacích jednotek do 200.000 Kč

na jednotku více zde
2. Finanční pomoc na úhradu nákladů spojených s odstraněním stavby pro

bydlení („demolice“) více zde

Obce a kraje mohou požádat o účelové dotace na obnovu obecního a kraj-
ského majetku prostřednictvím programu „Obnova obecního a krajského
majetku postiženého živelní nebo jinou pohromou“ více zde

Obce mohou požádat o dotace na vznik nového nájemního bytu náhra-
dou za trvale obydlený byt, na který bylo v důsledku povodní vydáno pra-
vomocné rozhodnutí o odstranění stavby nebo který byl v souvislosti s ži-
velní pohromou zničen nebo v rámci záchranných prací odstraněn více zde.

K obecnému postupu po živelní nebo jiné pohromě
Pokud byl vyhlášen krizový stav
(stav nebezpečí nebo nouzový stav), postižený kraj, v jehož územním ob-
vodu došlo v důsledku živelní nebo jiné pohromy k narušení základních
funkcí v území, bude podle zákona o státní pomoci při obnově území vy-
pracovávat sám nebo ve spolupráci s pověřenými obecními úřady přehled
o předběžném odhadu nákladů na obnovu majetku sloužícího k zabezpe-
čení základních funkcí v území.
Metodika k tomuto přehledu a k navazujícím postupům podle zákona
o státní pomoci při obnově území:
Metodika k postupům podle zákona o státní pomoci při obnově území

STÁTNÍ POMOC PO ŽIVELNÍ NEBO JINÉ POHROMĚ
Státní pomoc při obnově území postiženého živelní nebo jinou
pohromou – POVODNĚ 2009/2010
Ministerstvo pro místní rozvoj poskytuje tuto státní pomoc občanům a ob-
cím na tyto účely:

http://www.mmr.cz/getdoc/50cb604b-675f-4c05-8409-e141104a9217/Metodika-k-postupum-podle-zakona-o-statni-pomo-(1)
http://www.mmr.cz/getdoc/fa36be7d-2b3b-48e6-b680-c215bf74e315/Zivelni-pohromy---vystavba-obecnich-najemnich-bytu
http://www.mmr.cz/getdoc/1a056092-917e-43d5-b9db-a48f85101e88/Obnova-obecniho-a-krajskeho-majetku-postizeneho-zi
http://www.mmr.cz/getdoc/9967931a-dc00-4bf9-9914-6b0c0e7044dd/Financni-pomoc-demolice
http://www.mmr.cz/getdoc/664b2bdd-feea-4dc1-b347-26bdadf21d6c/Zivelni-pohromy---docasne-ubytovani
http://www.sfrb.cz/
http://www.mmr.cz/getdoc/8baeb44f-6db7-4335-b188-1519d04651d8/Zivelni-pohromy---prispevek-obcanum-30-000---Kc
http://www.mmr.cz/getdoc/9967931a-dc00-4bf9-9914-6b0c0e7044dd/Financni-pomoc-demolice
http://www.mmr.cz/getdoc/af82e187-69a5-4469-89f2-bcc8dae5d2bd/Financni-pomoc-obnova-domacnosti
http://www.mmr.cz/Statni-pomoc-po-zivelne-nebo-jine-pohrome
http://www.mmr.cz/Statni-pomoc-po-zivelne-nebo-jine-pohrome
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Hospodářsky slabé regiony
získají 50 milionů korun
na podporu cestovního ruchu

Ministerstvo pro místní rozvoj podpoří celkem 50 miliony korun
hospodářsky slabé a strukturálně postižené regiony. Dotace budou
rozděleny mezi 57 projektů obcí a měst.

Program na podporu hospodářsky slabých a strukturálně posti-
žených regionů je v letošním roce zaměřen na budování infrastruk-
tury pro cestovní ruch. Regiony projevily o program obrovský zájem,
ministerstvo obdrželo celkem 212 žádostí o dotace, jejich celková
hodnota přesáhla 384 milionů korun. Ministerstvo mělo na tento
program ve svém rozpočtu k dispozici 50 milionů korun. Ty budou
rozděleny mezi vybraných 57 projektů.

„Peníze pro hospodářsky slabé regiony vytvoří díky rozvoji tu-
ristické infrastruktury nová pracovní místa a přinesou finance z ces-
tovního ruchu. Počet podpořených projektů v tomto programu byl
závislý na omezeném rozpočtu ministerstva,“ uvedl ministr pro
místní rozvoj Rostislav Vondruška.

Díky dotaci bude například Horní Rožínka rekonstruovat víceú-
čelové hřiště, obec Šanov opraví Muchovu cyklotrasu a v okrese
Zlín pomůže dotace s financováním výstavby a rekonstrukce turis-
tického orientačního značení.

Program na podporu rozvoje hospodářsky slabých a strukturál-
ně postižených regionů byl vyhlášen v únoru 2010. Ministerstvo
pro místní rozvoj v souvislosti s vývojem krize aktualizovalo i se-
znam regionů se soustředěnou podporou státu. Obce a města uve-
dená v tomto seznamu mohly o dotace z programu požádat.

www.mmr.cz

ČR mírně zaostává
v čerpání evropských fondů

Evropská komise zveřejnila strategickou zprávu o dosavadním
čerpání evropských fondů (provádění programů politiky sou-
držnosti v programovacím období 2007–2013). Podle této zprávy
ČR mírně v čerpání evropských fondů zaostává.

Z této zprávy vyplývá, že přibližně v polovině programovacího
období jsou v zemích EU27 vybrány projekty v hodnotě více než
93 miliard EUR, což činí 27 % z celkového objemu. Pro srovnání
v ČR to je o něco málo více než 20 % a v tomto ohledu proto za-
ostáváme za evropským průměrem. „Česká republika je sedmá
nejhorší v čerpání evropských fondů. Vybrala projekty v objemu
pouze 21,6 % celkové alokace, zatímco Maďarsko je již dnes na
46,3 %. Doplácíme proto na složitý implementační systém, který
sociální demokracie za svých vlád nastavila. Jedním z důvodů po-
malejšího čerpání je také zpoždění při schvalování rozpočtu EU
a navazující zpoždění při přijímání příslušné legislativy na počátku
období,“ hodnotí pokrok Oldřich Vlasák, poslanec Evropského
parlamentu a koordinátor pro regionální rozvoj parlamentní frak-
ce Evropských konzervativců a reformistů.

Komise současně uvádí, že existuje zpoždění při výběru projek-
tů ve významných investičních oblastech. Podle Komise jsou těmi-
to oblastmi železnice, energetika a životní prostředí, digitální hos-
podářství a sociální začleňování. Zde je možné se závěry Komise
polemizovat. „Úspory energií, kde mimochodem Komise ČR chvá-
lí za dosažený pokrok, či investice do informační a komunikační in-
frastruktury zcela jistě pomůže nastartovat hospodářský růst. Je
však otázkou, zda je efektivní soustředit se na těžkopádný želez-
niční sektor, či zda by se měl Brusel tak moc zabývat chudobou
a sociální oblastí. Problémy lidí bez domova je třeba v prvé řadě to-
tiž řešit v místech, kde lidé žijí, nikoliv v Bruselu,“ uvádí předse-
da Svazu měst a obcí a eurposlanec Oldřich Vlasák.

Poprvé Evropská komise také zveřejnila vybrané projekty – 40
příkladů dobré praxe. „Je škoda, že Česká republika má mezi tě-
mito příklady pouze jeden projekt. Nicméně je potěšující, že tímto
tzv. příkladem dobré praxe jsou tzv. Integrované plány rozvoje
měst. Z toho je patrné, že Brusel věnuje pozornost jaká je role míst-
ních samospráv při využívání evropských fondů a oceňuje zapoje-
ní měst do strukturální politiky,“ konstatoval Oldřich Vlasák.

Zdroj: SMO
Strategická zpráva Evropské komise je k dispozici na http://

ec.europa.eu/regional_policy/policy/reporting/cs_reports_en.htm

Otevřena výzva na projekty
modernizace infrastruktury
a zlepšení životního prostředí

Až do 16. července 2010 bude možno předkládat projekty v ote-
vřené výzvě v rámci Programu švýcarsko-české spolupráce. Vý-
zva bude zaměřena na oblast obnovy a modernizace infrastruktu-
ry a zlepšení životního prostředí. Konkrétně se jedná o cíl 2: Zvýšit
energetickou efektivitu a zlepšit kvalitu ovzduší (snížení emisí skle-
níkových plynů a jiných nebezpečných emisí) a cíl 3: Zlepšit mana-
gement, bezpečnost a spolehlivost komunálních/regionálních sy-
stémů veřejné dopravy.

Podpořeny budou například tyto typy projektů:
– Přechod prostředků veřejné dopravy na ekologičtější pohon

včetně vytvoření příslušné infrastruktury
– Instalace filtrů výfukových plynů do prostředků veřejné dopra-

vy ke snížení emisí prachových částic
– Projekty řízení, organizace a integrace veřejné dopravy
– Projekty v oblasti zvyšování spolehlivosti a bezpečnosti veřejné

dopravy a další.
Pro tuto výzvu budou alokovány prostředky ve výši 29 milionů

švýcarských franků, přičemž minimálně 30% z této částky bude
alokováno na projekty realizované v Olomouckém, Moravskoslez-
ském a Zlínském kraji.

Oprávněnými žadateli jsou obce, svazky obcí, organizace zřízené či
založené obcí, kraje, nestátní neziskové organizace a další subjekty.

Podrobnější informace a dokumenty k otevřené výzvě naleznete
na http://www.sfzp.cz/sekce/420/svycarske-fondy/ Zdroj: SFŽP

MMR podporuje kvalitnější
vypracovávání žádostí
o peníze z fondů EU

Ministerstvo pro místní rozvoj připravilo další krok v plnění
„Akčního plánu pro zrychlení čerpání ze strukturálních fondů“.
Vláda ČR tento plán přijala už v červnu roku 2009. Jeho další sou-
částí je projekt „Prevence chyb rizikových projektů podpořených
z evropských fondů“.

Po balíčku legislativních opatření, který cílí na zjednodušení čes-
ké legislativy při čerpání evropských dotací, připravilo ministerstvo
pro místní rozvoj projekt, zaměřený na snížení počtu chyb v reali-
zovaných projektech. Veřejná zakázka na zajištění tohoto projek-
tu byla vyhlášena 11. 6. 2010.

Vítěz tendru se zaměří na preventivní činnosti vedoucí ke sní-
žení chybovosti při realizaci projektů financovaných ze strukturál-
ních fondů. Monitorována bude zejména správnost jednotlivých
procesů a jejich soulad s pravidly pro čerpání dotací. Celý projekt
bude financován z Operačního programu Technická pomoc.

O připravovaných opatřeních ke zrychlení čerpání dotací informo-
valo Ministerstvo pro místní rozvoj v tiskové zprávě již v roce 2009.

Zdroj: MMR

http://www.mmr.cz/Pro-media/Tiskove-zpravy/2009/MMR-pripravuje-projekty-k-urychleni-cerpani-fondu-
http://www.sfzp.cz/sekce/420/svycarske-fondy/
http://ec.europa.eu/regional_policy/policy/reporting/cs_reports_en.htm
http://ec.europa.eu/regional_policy/policy/reporting/cs_reports_en.htm
www.mmr.cz
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O dotace z programu Zelená
úsporám požádalo už 22 tisíc lidí

Na ministerstvu životního prostředí se v programu Zelená úspo-
rám do konce května sešlo přes 22 tisíc žádostí o státní podporu
na zateplení bytových a rodinných domů.

Ministerstvo životního prostředí má na program k dispozici cel-
kem osmnáct miliard korun. Z této částky bylo již více než 250 mi-
lionů korun vyplaceno.

Ministerstvo hodlá vyčlenit část peněz z programu Zelená
úsporám také na veřejné budovy. Nová úprava programu může
výrazně pomoci především stavebním firmám. Na zateplení škol
nebo zdravotnických zařízení by tak jen letos mohly jít čtyři mi-
liardy korun.

Většinu prodaných povolenek koupila japonská vláda a společ-
nost Mitsui. Část kreditů také odkoupilo Rakousko, Španělsko a Svě-
tové banka.

Využití prostředků pro veřejné budovy musí ještě japonská stra-
na potvrdit. Rozhodnout by se o tom mělo na konci června.

Zdroj: E15.cz

Evropské fondy: 690 km nových
silnic a 132 km cyklostezek

Evropské fondy podporují nejrůznější oblasti života v České re-
publice. Jen za duben 2010 bylo vyplaceno na zrealizované projekty
dalších 7,7 miliardy korun. K prioritám patří řešení dopravy. Podle
nové statistiky Národního orgánu pro koordinaci (NOK) ministerstva
pro místní rozvoj se díky evropské podpoře zatím postavilo nebo
zrekonstruovalo téměř 690 kilometrů silnic. Délka nových nebo
opravených cyklostezek dosáhla více než 130 kilometrů.

Údaje o délce nových či opravených silnic a cyklostezek zahrnují
pouze silnice a cyklotrasy vybudované v rámci již zcela ukončených
a zadministrovaných projektů. Další projekty v této oblasti se zpra-
covávají a nejsou tedy do statistického přehledu zahrnuty.

„Doprava je jednou
z klíčových oblastí pod-
porovaných z fondů EU.
Její rozvoj zajišťuje jak
Operační program Do-
prava s celostátní působ-
ností, tak jednotlivé re-
gionálních operační pro-
gramy,“ uvedl ministr pro
místní rozvoj Rostislav
Vondruška.

V České republice se
každý měsíc daří zvyšovat
celkové čerpání z fondů
EU. Jen za duben se roz-
dělilo 7,7 miliardy korun.
Celkový objem propla-
cených financí tak činí
k 5. květnu 123,7 miliar-
dy korun. Podaných žá-
dostí NOK k témuž datu
eviduje 34 821. Z toho by-
lo od začátku programo-
vého období (od ledna
2007) schváleno 14 362
žádostí.

Rozdíly v čerpání jsou
i mezi jednotlivými kraji.
Při přepočtení financí pro-

placených z evropských fondů na jednoho obyvatele se na prvním
místě objevuje Karlovarský kraj s průměrem 26 800 korun na oby-
vatele. Na druhém místě pak je Zlínský kraj s 16 400 korunami na
obyvatele. Trojici nejúspěšnějších uzavírá Jihočeský kraj, kde bylo
průměrně proplaceno 15 600 korun na jednoho obyvatele.

Zdroj: Národní orgán pro koordinaci (NOK)
e-mail: nok@mmr.cz

web: www.strukturalni-fondy.cz
EUROFON: 800 200 200, bezplatná informační linka o EU

Devět milionů korun pomůže při
obnově památek

Částku přesahující 9 milionů korun vyčlenil v letošním roce Zlín-
ský kraj prostřednictvím Fondu kultury vlastníkům památkových
objektů na jejich obnovu. V rámci přijímání žádostí obdrželo hejt-
manství celkem 143 žádostí, z nichž bude na základě doporučení
kulturní komise uspokojeno 88 žadatelů. Při posuzování žádostí
byl zohledňován zejména kulturněhistorický význam a stavebně-
technický stav jednotlivých památek a také bylo přihlíženo k tomu,
do jaké míry jsou jednotlivé akce financovány z jiných zdrojů.

První část finančních prostředků, ve výši přibližně 4 milionů korun,
byla rozhodnutím krajských radních již rozdělena. Konkrétně byla do-
tacemi v rozpětí od 20 do 200 tisíc korun podpořena oprava koste-
lů ve Starém Hrozenkově, ve Strání, v Jasenné, v Újezdu u Valašských
Klobouk, v Pitíně, ve Francově Lhotě a na mnoha dalších místech.

„Druhá část prostředků představující více než 5 milionů korun
byla rozdělena usnesením krajských zastupitelů celkem 49 žada-
telům. Dotace získají například Střílky na opravu zdejšího barokní-
ho hřbitova ve výši 350 tisíc korun, obec Branky na opravu zámku
210 tisíc, město Koryčany dostane 125 tisíc na opravu hradu Cim-
burku a Hřivínův Újezd získá 90 tisíc korun na rekonstrukci dvou
kamenných křížů,“ přiblížil náměstek hejtmana Jindřich Ondruš.
Dotaci získala například také obec Březnice u Zlína na rekonstruk-
ci kostela sv. Bartoloměje ve výši 280 tisíc korun.

Milan Plesar, tiskový mluvčí Zlínského kraje

www.strukturalni-fondy.cz
mailto:nok@mmr.cz
E15.cz
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Kontakty na předsednictvo SPOV
platné od 4. 12. 2008, aktuální k 4. 1. 2009

•
předseda

Mgr. Eduard Kavala
OÚ Bělotín, 753 64 Bělotín 151
tel. 581 612 100, 602 514 347
veškerou poštu, týkající se SPOV,

posílejte výhradně na spov@belotin.cz
•

místopředseda
Jiří Žák

senátor PČR
Valdštejnské náměstí 17/4, 118 01 Praha 1

tel. 602 703 950
zakj@senat.cz

•
místopředseda

JUDr. Radan Večerka
SPOV Karlovarského kraje

nám. Dr. Milady Horákové č. 2,
360 01 Karlovy Vary

tel.+fax 353 223 611
radan.vecerka@seznam.cz

•
Ing. arch. Jan Florian

Štěpánkova 106, 537 01 Chrudim
tel. 733 607 513

ing.florian@gmail.com
•

Pavel Hroch
398 55 Kovářov 63
tel. 382 594 218

hroch20@quick.cz
•

Miroslav Kovařík
OÚ Modrá, 687 06 Modrá

tel. 572 571 180, 603 251 539
modra@uh.cz

•
Mgr. Petr Kulíšek

KO SPOV Královéhradeckého kraje
517 41 Kostelecké Horky 25

tel. 775 044 201
petr@krajiny.cz

•
Stanislav Rampas
337 01 Ejpovice 61
tel. 724 022 313

strampas@quick.cz
•

František Winter
Na Holbě 491, 788 33 Hanušovice

tel. 602 533 707
f.winter@atlas.cz

•
Členové předsednictva volení orgány kraj-
ských organizací SPOV (§ 8 stanov SPOV):

Ing. Luboš Peterka
Maltézské nám.82, 378 31 Radomyšl

tel. 383 392 255
radomysl@email.cz

•
Jihomoravský kraj

PaedDr. Zdeněk Peša
nám. Míru 20, 979 74 0lešnice
tel. 516463296, 603 816 152

starosta@olesnice.cz
•

Královéhradecký kraj
Martina Berdychová
508 01 Holovousy 39

tel. 493 691 538, 724 164 674
ou@holovousy.cz

VÝBOR NS MAS ČR
•

PŘEDSEDA
Bc. František Winter

Olomoucký kraj
MAS Horní Pomoraví
f.winter@nsmascr.cz
+420 602 533 707

•
MÍSTOPŘEDSEDOVÉ

PhDr. Jitka Doubnerová
Liberecký kraj
MAS Frýdlantsko

j.doubnerova@nsmascr.cz
+420 774 678 033

•
Jan Florian

Plzeňský kraj
MAS Český západ – místní partnerství

j.florian@nsmascr.cz
+420 777 870 202

•
ČLENOVÉ VÝBORU
Bc. Jiřina Karasová

Jihočeský kraj
MAS Strakonicko

lag.strakonicko@seznam.cz
+420 606 349 724

•
Vladimír Haš

Středočeský kraj
MAS Říčansko

manager@ricansko.eu
+420 774 097 757

•
PhDr. Petr Sušanka
Karlovarský kraj

MAS Vladař
petr.susanka@valec.cz

+420 608 231 314
•

Mgr. Petr Liška
Ústecký kraj

MAS České středohoří
starosta@malezernoseky.cz

+420 724 155 360
•

Mgr. Petr Kulíšek
Královéhradecký kraj

MAS NAD ORLICÍ
petr.kulisek@nadorlici.cz

+420 604 201 113
•

Mgr. Ladislav Effenberk
Pardubický kraj

MAS Holicko
effenberk@mestoholice.cz

+420 606 660 204
•

Ing. Jozef Jančo
Jihomoravský kraj
MAS Moravský kras
masmk@seznam.cz
+420 603 268 562

•
Jana Bujáková

Zlínský kraj
MAS Horňácko-Ostrožsko
mikroregion@ostrozsko.cz

+420 724 503 950
•

Jakub Černý
Vysočina
MAS Šipka

kuba.cerny@seznam.cz
+420 775 343 580

Ing. Jiří Krist
Moravskoslezský kraj

MAS Opavsko
jiri.krist@ekotoxa.cz
+420 724 790 088

•
NÁHRADNÍCI VÝBORU
RNDr. Zuzana Guthová

MAS Sdružení Růže
guthova@cb.gin.cz, +420 724 643 050

Radomír Dvořák
MAS Rakovnicko

mas@rakovnicko.info, +420 606 668 974
Mgr. Jan Martínek

MAS Ekoregionu Uhlava
jan.martinek@cpkp.cz, +420 777 793 728

František Neuwirth
MAS Krušné Hory

mas_khz@volny.cz, +420 737 511 164
Ing Jan Bittner

MAS Serviso
serviso@tiscali.cz, +420 606 348 462

Ing. Jiří Sameš
MAS Podještědí

agro-bila@volny.cz, +420 724 264 242
Aleš Lahoda

MAS Hornolidečska
lahoda@mashornolidecska.cz

+420 604 628 026
Jana Bitnerová

MAS Společná Cidlina
janab@spolecnacidlina.cz

+420 739 065 778
Anna Čárková

MAS Kyj. Slov v pohybu
annacarkova@centrum.cz

+420 774 664 698
Jaroslava Hájková
MAS Havlíčkův kraj

hajkova@havlickuvkraj.cz
+420 774 420 913

Mgr. Dominika Doláková
MAS Obč. pro r. venkova

info@arsra.cz, +420 774 415 157
Ing. Pavel Kolář
MAS Nízký Jeseník

masnj@seznam.cz, +420 775 295 599
Pavel Vrátil

MAS Region Kunětické hory
pavel.vratil@zeas.cz, +420 606 660 229

•
KONTROLNÍ KOMISE

PŘEDSEDA
Jindřich Tollinger

MAS Střední Povltaví
tollinger@tollmi.cz
+420 731 603 603

•
ČLENOVÉ

Mgr. Galina Čermáková
MAS Vyhlídky

agconsult@seznam.cz
+420 724 068 686

•
Ing. Petr Brandl

MAS Aktivios
pbrandl@volny.cz

+420 721 747 966
•

Ing. Vít Hrdoušek
MAS Strážnicko

hrdousek@c-box.cz
+420 724 162 265

•
Julie Zendulková

MAS Moravská cesta
julie.zendulkova@moravska-cesta.cz

+420 724 111 510
•

Tajemnice NS MAS ČR
Ing. Eva Hamplová

MAS Šluknovsko
e.hamplova@seznam.cz
tel.: +420 602 490 840

•
www.nsmascr.cz

Liberecký kraj
Jindřich Kvapil

468 22 Koberovy 140
tel. 483 389 346, 603 980 970

starosta@koberovy.cz
•

Moravskoslezský kraj
Bc. Jan Tomiczek

739 93 Třanovice 250
tel: 558 496 929; 602 857 528

tranovice@iol.cz
•

Olomoucký kraj
Otakar Hlaváč

Masarykova náves 213, 783 73 Grygov
tel. 773 912 121

spovok@seznam.cz
•

Pardubický kraj
Ing. Jiří Kosel

533 75 Horní Ředice 101
tel. 466 681 966

obec@horniredice.cz
•

Plzeňský kraj
MUDr. Tamara Salcmanová

332 11 Hradec 133
tel. 377 423 630

salcmanova@volny.cz
•

Středočeský kraj
Radomír Hanačík

Horní 74, 267 12 Loděnice-Jánská
tel. 723 787 653

spov.sk@gmail.com
•

Ústecký kraj
Václav Tyl

Na průhonu 270, 413 01 Vědomice
tel. 602 483 423

starosta@vedomice.cz
•

Vysočina
Zdena Švaříčková

Nová 473, 588 22 Luka nad Jihlavou
tel. 731 165 239, 567 219 601
svarickovazdenka@seznam.cz

•
Zlínský kraj

Bohumil Škarpich
768 61 Rusava 248

tel. 573 917 626, 777 219 021
obec@rusava.cz

•
Revizní komise:

Jaroslav Knap
OÚ Mořice, 798 28 Mořice 68

tel. 774 431 136
obec@morice.cz

•
Ing. Ludmila Krušková

Větrovcova 7, 140 00 Praha 4
tel. 603 233 003

kruskova@volny.cz
•

Jana Vaníčková
790 84 Hradec-Nová Ves 111

602 512 544
vanickova.47@seznam.cz

•
Redaktor:
Tomáš Šulák

751 25 Veselíčko 196
tel. 775 949 142

tomas.sulak@smarv.cz
•

Tajemnice:
Ing. Marcela Harnová

Slaměníkova 37, 751 11 Radslavice
tel. 737 520 886

harnova.marcela@tiscali.cz
•

www.spov.org
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